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A N T I B I O T I K I  V Č E B E L A H  I N N J I H O V I H
P R O I Z V O D I H

E D I  S E N E G A Č N I K

Večina čebeljih proizvodov ima svojo zdravilno vrednost, lo  so vedeli 
ljud je  že v preteklosti. Bakteriologija in biokem ija pa  sta šele zadnje čase 
tako napredovali, da sta lahko natančno  pojasnili njihove zdravilne učinke.

Dr. P ierre Lavie si je izbral za predm et svoje doktorske disertacije anti- 
bakierialne snovi v čebelji družini. D elal je  na znanstveni postaji Bures-sur-
Y vet te in M ontfavet v F ranciji in je sistem atično proučeval antibiotične last
nosti čebel in tudi snovi, ki j ih  pro izvajajo  (vosek in mleček), ali ki jih zbi
rajo in potem predelujejo  (med, zadelavina, obnožina). Njegove ugotovitve so 
zelo zanimive, zato si jih  oglejmo k ar po vrsti.

Z A D E L A V I N A

O zadelavini in njeni antiseptični vrednosti smo že večkrat pisali. N eka
teri naši čebelarji so jo raz tap lja li v alkoholu in potem  s tako raztopino m azali 
rane, ki so se zelo hitro zacelile. Znani Iiški čebelar Milan Palian  je napravi! 
vsako leto nekaj stekleničk takega odličnega razkužila oziroma zdravilu. 
Dr. Lavie pa je delal ruzlične druge poizkuse. K adar je raztopil zadelavino 
v topli vodi ali v toplem alkoholu, je dala antibiotičen izvleček, katerega 
učinkovitost je tra ja la  nekaj mesecev, če ga je h ranil v hladilniku. '1 a izvleček 
je bil zelo učinkovit proti bacilu subtilis, manj pa proti bacilom hude in 
pohlevne gnilobe čebelje zalege. Zanimivo je, da je bil ta antib io tik  proti 
povzročiteljem teli dveh bolezni m anj učinkovit kakor pa antibiotik , ki ga je
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dobil pri čebelah. Popki na topolu, iz ka terih  je izvirala ta  zadclavina, so 
vsebovali skoro podoben antibiotik . Nobeno drugo drevo ni imelo zadelavine, 
iz katere hi lahko dobili tako učinkovit izvleček. Zadclavina je tu d i edini 
čebelji proizvod, ki je  zelo učinkovit fungicid.

V O S E K

Vosek v satju vsebuje na splošno m ajhne količine zadelavine in obnožine. 
Njegove antibiotične lastnosti p a  niso odvisne od teh dveh, čeprav im a staro 
satje vedno večji antibiotični učinek kot novo. Acetonski izvleček je  vseboval 
zelo obstojen antibiotik , ki ga n iti tem peratu ra 120" C ni mogla uničiti. Ta 
antib iotik  je bil p rav  tako učinkovit proti bacilom pohlevne gnilobe kakor 
antib io tik , k i  «o ga dobili iz zadelavine. Preprečeval je rast nekaterih  bakterij 
Escherichia coli, na katere  izvleček iz zadelavine ni učinkoval.

O B N O Ž I N A

Obnožina z različnih rastlin je pokazala razne antibiotične lastnosti, neka
tera pa sploh nobenih. Zelo učinkovit antib io tik  p a  so lahko p rip rav ili iz 
mešanice različne obnožine, ki so jo nabrale čebele. Alkoholni izvleček je 
imel skoro večji učinek kakor vodni. Bil je odporen proti vročini in precej 
kiisel, toda obdržal je svojo učinkovitost tud i potem, ko so ga nevtraližirali. 
Obnožina. ki so jo nabrali ljud je  na različnih cvetovih, je bita m anj učinko
vita. Ce so jo nabrale  čebele, se je antibiotični učinek zelo povečal prav  
v času, ko je bilo v panju . Torej so ji m orale čebele pri sp rav ljan ju  v celice 
nekaj dodati. T aka obnožina je učinkovala cello več kot eno leto, zlasti proti 
nekaterim: m ikroorganizmom (Salmonella, E. coli) in tudi proti bacilom  lahke 
in hude gnilobe čebelje zalege. To govori tud i o zvezi med gnilobo in količino 
ter kvaliteto  obnožine v oboleli družini.

M E D

Medtem, ko je  dr. Lavie objavil svojo tezo o antibiotikih v m edu, sta 
dr. J. W. W hite v ZDA in dr. D. Adcock v Angliji pokazala, da večina an ti
biotičnih 1'aistnosti medu v resnici izvira iz neprestanega p ro izvajan ja vodiko
vega peroksida. Obstoji pa  še druga skup ina antibakteriallnih činiteljev v 
medu. Glede teh je  d r. Lavie ugotovil, da so bolj obstojni pro ti vročini in da 
jih  lahko ekstrahiram o s topili. Učinkovitost takega izvlečka pa ni tako močna 
kot pri an tib io tik ih  v drugih čebeljih proizvodih. Zanimivo je, da ta an ti
biotik močno učinkuje pro ti kvarjen ju  obnožine in preprečuje tud i kalenje 
različnih semen. Je celo močnejši kot pa morda obnožinski antibiotik.

M A T I Č  J I  M L E Č E K

Č eprav  m atičji mleček ne učinkuje, če ga ne zavarujem o pred svetlobo 
in toploto, je bil antibiotik , ki so ga dobili iz njega, obstojen p ri 120" C 20 m inut 
dolgo. Različni rezultati, k i so jih dobili drugi raziskovalci m lečka v p re 
teklosti, izhaja jo  verjetno iz različnih metod njegovega raziskovanja, k a r je
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vse odvisno od tem perature, p ri kateri ga hranim o. Kisla frakcija  svežega 
m atičjega m lečka kaže močan antibiotičen učinek proti bacilu hude gnilobe 
in Salmonelli. Učinki proti drugimi m ikroorganizmom pa dokazujejo, da  gre 
tu za več aktivn ih  snovi, ki so na široki črti podobne antibiotiku, ki smo ga 
dobili pri čebelah. Prvi antibiotik , ki so ga odkrili pri žuželkah, je bil irido- 
myrmecin, insekticid, ki ga je dr. M. Pavan izoliral pri m ravljah  leta 1948., 
ko je delal v Italiji. Leta 1957. je d r. Koidsuni, japonski entomolog, odkril 
fungicid v nekaterih  m etuljih. Dr. I .avie pa je sedaj ugotovil antib io tik  tudi 
pri čebelah in je š tud iral tudi njegove lastnosti. Ta antib iotik  ne deluje kot 
fungicid, samo oh n ožina je edimi čebelji proizvod, ki im a ta učinek.

K J E  S O  N A Š L I  Č E B E L J I  A N T I B I O T I K

Čebelji antib io tik  so našli na zunanji stran i čebeljega telesa. Dobili so ga 
tako, da  so ga nekako sp ra li z alkoholom s čebeljega telesa, nikakor pa ga 
niso mogli sp raska ti s kako pripravo. Ko so delali poizkuse na glavi, oprsju 
in trebušni sira  ni, so ugotovili, da jo imel izvleček z glave mnogo večjo an ti
biotično vrednost kakor izvlečki z drugih delov telesa. Zato je nastalo  v p ra 
šanje, če ni bil ta  antibiotik  m orda proizvod žlez, iz katerih  sc razleze ta 
an tib io tik  po vsem telesu čebel, ki se nekako same pomažejo z njim , ko ližejo 
in čistijo druga drugo. Č eljustne žleze delavk niso imele nobenega antib io tič
nega učinka, toda krm ilne žleze so pokazale visoko učinkovitost. Ta je bila 
p rav  tako velika pri čebelah, ki so bile stare  nekaj dni, kot pri starejših 
čebelah. Toda če so bile čebele brez zveze z m atico in daleč od nje, so izgubile 
svojo antibiotično učinkovitost po šestih dneh.

Nobenega antib io tika pa  niso našli p ri ličinkah ali bubah čebel, trotov ali 
p ri m ladih m aticah, ki so jih  vzrejali in imeli v inkubatorjih , kjer so bili 
brez dotika s čebeljo družino. V norm alni čebelji družini je pokazala nespra- 
šena m atica nekaj antibiotične učinkovitosti, sprašena m atica pa  mnogo več. 
Odgovorni činitelj je  torej1 v njenih čeljustnih žlezah. Ugotovljeno je  bilo, da 
se ta antibiotična snov razširi iz čeljustnih žlez po vsem njenem  telesu, in 
sicer p rav  zarad i tega, k er čebele m atico neprestano 'krm ijo , ližejo in čistijo.

A ntibiotik proizvajajo  torej različne žleze v m aticah in čebelah — torej 
v žlezah, ki so različno razvite p ri enih in drugih. Proizvodnja antib io tika pri 
čebelah in m aticah je odvisna od dotika med m atico in čebelami. N adalje je 
ugotovil, da učinkovitost izvlečka p ri m aticah  iz leta v leto narašča, medtem 
ko p ri delavkah antibiotični učinek lritro pojenj uje od 12. do 14-, dne starosti 
dalje. Pri s tarih  čebelah, ki že dolgo nim ajo neposredne zveze z matico, se je 
zm anjšal na eno osmino svoje začetne vrednosti.

O D N O S  D O  Č E B E L J I H  B O L E Z N I

Količina an tib io tika na čebelah je pokazala nekako sezonsko sprem i
njanje, p rav  tako kot po jav ljan je  zalege v panju . Pom anjkanje obnožine 
(proteina) je  zm anjšalo njegovo količino, kot se zgodi to tudi p ri zalegi. Kaže, 
da  okužba družine z evropsko gnilobo in pršico ni imela nobenega učinka, 
toda proizvodnja antib io tika se je  podvojila, k ad ar se je pojavila v pan ju  
huda gniloba ali pa  nosema.
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Am eriški raziskovalci so ugotovili, tla so nekateri rodovi čeln'1 bolj od
porni pro ti hudi gnilobi kakor drugi. In to so pripisovali večji pridnosti čebel 
p ri čiščenju celic itd. D r. La vie pa  poudarja , da gre tudi tu k aj verjetno za 
nekako biokemično obrambo. Še mnogo raziskovalnega dela je potrebnega 
p rav  pri teli stvareh, predno bomo dobili odgovor. Ta bo prav  gotovo važen.

Čebele, ki so podvržene mnogim bakterialn im  boleznim in jih  le redko 
napadejo  različne glivične bolezni, proizvajajo  zlasti bakteriocide in ne 
fungicidov. N asprotno pa izločajo sviloprejke, ki jih  napadajo  predvsem  gli
vične bolezni, antibiotik , ki ima fungicidni učinek.

Z A K A J  S E O B D R Ž I  0 B N 0 2 I N A  V P A N J U

Problem, ki je povezan z antib io tik i v panju , je sprememba, ki ji je 
podvržena obnožina, potem  ko so jo čebele spravile v satje. Zanimivo je p ri 
tem, da izgubi taka  obnožina svojo lastnost, da bi se tu lahko pokvarila. 
D r. A nna M aurizio je dokazala, da so iako izločki golšnih žlez delavk kakor 
tud i alkoholni izvlečki čebeljega antib iotika močni preprečevalci kvarjen ja  
oziroma kalen ja obnožine. To povzroča zlasti čebelji antibiotik . Znano je na 
prim er, da seine, ki ga damo v m ravl jišče, sploh ne vzkali — p rav  verje tn o  
zaradi nekega drugega antibiotika, ki ga im ajo mravlje.

Dr. Lavie poudarja , da srno šele začeli razum evati veliko vlogo, ki jo 
igrajo v čebelji družini antibiotiki in pa snovi, ki jih  čebele uporablja jo  in 
proizvajajo. Čebele, ki smo jih  izolirali, kažejo mnogo m anj pestro življenjsko 
sliko kakor tiste, ki žive v norm alni družini: če je tega krivo pom anjkanje 
antibiotičnih snovi, še ne vemo, toda domnevamo lahko, da je tako.

Po Bee W orldu No. 3. 4. 1%4.

Prve m ajske dni cvete sadno drevje in vabi naše čebelice
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AL I  ŠE L A H K O  U S P E Š N O  C E B E L A R T M O ?
V I R M A S A N

Č ebelarjenje na stalnem  mestu je vedno slabše. Č eprav pomagamo čebe
larjem  s poukom, tečaji, predavanji in čebelarskimi knjigam i, je uspeh leto 
za letom slabši. Stalno se m anjšajo površine s čebeljo pašo, medeči plevel 
po n jivah  in travn ik ih  uničujejo s škropljenjem . Koliko zemljišč porabijo  za 
nove stavbe! K temu pridejo  še čebelje bolezni, ki vsako leto izpraznijo  cele 
čebelnjake. Zelo neugodno pa vplivajo na čebelarstvo tudi nizke cene medu. 
Vse drugo se stalno draži, le cena medu naj bo vedno ista ali naj gre še 
navzdol. D ostikrat se sliši, da čebelarja med nič ne stane, saj ga da narava 
in čebele ga nanosijo zastonj. P rav  zaradi tega se m arsikateri čebelar sprašuje, 
ali se še splača čebelariti ali naj vse skupaj opusti.

A vse te nevšečnosti le še niso zadosten dokaz, da bi opustili čebelarstvo. 
Ravno tu mora pokazati čebelar vse svoje znanje in spretnosti. D ostikrat se 
pokažejo velike razlike v donosu p ri posam eznih čebelarjih  bodisi na stalnih 
mestih ali na zunanjih  pasiščih. In kaj je tem u vzrok? Ista paša, isti panji, 
enake čebele, a vendar velika razlika v donosu.

Pogosto tu ni odločilna le paša in čebele, pač pa  čebelar sam. Tu odloča 
prav ilna in pravočasna oskrba čebel. Kdor ima ob glavni paši res močne 
družine, ki tud i ob k ra tko tra jn i paši nekaj naberejo, bo p rav  gotovo dobil 
nekaj medu.

Komur je vse to znano, je lahko p repričan , da bo tudi danes še lahko
z uspehom čebelaril. Potrebno je le, da  vsako dosegljivo pašo tudi izrabi
z močnimi družinam i. Kako bo to najlaže in najbolje dosegel?

Paša mora biti dobra. Le-ta nudi čebelam hrano, ker brez hrane ni živ
ljenja. Kdor nim a v svojem okolišu vsaj ene glavne paše, mora prevažati. 
Spomladi vozi na akacijo, žajbelj, poleti v kostanj, smreko, hojo in jeseni 
na reso in žepek. Res je tu dosti dela in stroškov, a ti se največkrat splačajo. 
Danes veliko prevažam o, vendar ostane še dosti pasišč neizrabljenih in na 
tisoče kilogram ov medu gre v nič. Kakor povsod, velja tudi tu pregovor: 
Brez m uje se čevelj ne obuje.

D a tudi p ri tem  čebele niso brez pomena, je jasno. Le one so za to
določene, da  izrabijo  pašo. To pa je zopet odvisno od njihove moči. Le od
močnih družin, ki ob glavni paši ne silijo na rojenje, lahko pričakujem o 
uspeli. Zato je dolžnost čebelarja, da skrbno nadzira vse panje, izloči vse 
slabo in vzreja le iz najboljših panjev. Stare, slabo zalegajoče in preveč rojive 
matice naj zam enja z mladimi. Le z močnimi družinam i bo prišel na svoj 
račun. R ajši imejmo nekaj m anj panjev, toda ti naj bodo močni.

D a pa lahko čebelar vse to izvršuje, mora tudi nekaj vedeti o čebelarstvu. 
To danes ni več igrača otrok in zabava starih  dedov, temveč strokovno delo. 
M inili so časi, ko je čebelarju zadostovalo, da je ujel ali ogrebel roj, ga vsadil 
v pan j in ga jeseni zažveplal in pobral med. V zvezi z vsem napredkom  mora 
iti tudi čebelar naprej. Zavedati se mora, da brez znanja in točno postav
ljenega načrta danes ni mogoče uspešno čebelariti. Zato naj vsak čebelar, 
mlad ali star, p reb ira  dobre čebelarske knjige, sledi razvoju čebelarstva
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v svetu po čebelarskih listih, obiskuje čebelarska p redavan ja  in tečaje ter 
stare izkušene čebelarje. Človek se uči, dokler živi in n ikdar vsega ne zna. 
Tega hi se m orali čebelarji vedno zavedati.

Tudi p an j im a p ri teni svojo vlogo, vendar ne najvažnejše. V dobri paši 
je  dober vsak zaboj. Č ebelar se bo pač oprijel pan ja, v katerem  bo mogoče 
doseči najboljši uspeli p ri najm anjšem  delu. Časi, ko so čebela rili z m ajhnim i 
panji na roje, so minili. Danos imamo velike p an je  in  velike sate. Tudi v teh 
pan jih  nam  je mogoče spraviti d ružine do moči do glavne paše. Tu nam 
pom aga dražil 1 1 0  p itan je : z medom, sladkorjem  ali z medenim testom sp ra 
vimo družine do moči.

C ilj vsakega čebelarja je, da pridela  čim več medu. Toda mi čebelarji 
dobimo le t o, 'kar ostane čebelam  od lasi ne porabe. Ta je precej velika. 
R ačunajo jo od 30 do 60 kg na  p an j celo kito. Č eprav porabijo  čebele toliko, 
dobimo čebelarji ob dobri paši svoj del. To p a  le tak ra t, če imamo ob glavni 
paši močne družine, ki im ajo obilo izletnih čebel. Ce le kje, velja tu , da 
moč ne laže.

Vidimo, d a  je  za izrabo dobre paše potrebna močna družina, zato mora 
biti vse naše delo usm erjeno v to. Od nas samih je  odvisno, da to dosežemo. 
Zato moramo dobro poznati pašne razm ere doma ali na pasiščih, kam or 
vozimo. Vedeti moramo, k d a j se prične glavna paša, da lahko čebele p ri
pravim o nanjo. Kdor ima možnost, da jih  postavi vsaj mesec dni prej v tako 
imenovano prodpašo, ravna zelo pam etno. Ta je navadno na pom ladanski resi 
ali vrbi. V tej paši se ob ugodnem vremenu najbolj razvijejo  in je vsaka 
čebelarjeva pomoč odveč. N aravni viri so najboljši. Kom ur to  ni mogoče, mora 
z dražilnim  p itan jem  pom agati do pravočasnega razvoja. D ati jim mora tudi 
zadosti prostora za neoviran razvoj.

Na pom ladni razvoj zalege ne vpliva toliko zaloga v pan ju , am pak to, 
k a r dobe v narav i ali k ar jim  da čebelar. To, kar jim  da čebelar, je isto, 
kot če bi dobile v naravi. Res je to le nadomestilo, k e r  čebelar ne more n ikdar 
dati vsega, kar nudi narava. K adar nastopi brezpašna doba ali je zaradi 
slabega vrem ena paša  slaba, je  dolžnost čebelarja, da da čebelam vse, kar 
jim  m anjka, da m atica ne preneha zalegati. Kako je to potrebno, p riznavajo  
vsi napredn i čebelarji. Žal je  še danes dosti čebelarjev, ki se ne zavedajo 
važnosti tega dela. Krm ijo največ le jeseni, da dopolnijo m anjkajočo zimsko 
zalogo, ali pa tak ra t, ko so čebelic že čisto na koncu s hrano in  že izm otavajo 
zalego. Takšnim  panjem  je le toliko pomagano, da ostanejo pri življenju, na 
kako korist od n jih  p a  ne smemo misliti. Načelo vsakega čebelarja naj bo: 
ko odpove narava, naj priskoči on. Le talko bodo družine celo leto na višku 
moči, izrabile bodo lahko vsako pašo in povrnile čebelarju vse, k a r jim je dal. 
P ri tein ni na mestu nobeno sk oparjen j e z medom ali s sladkorjem .

Čebela je že od narave ustvarjena, da si sam a išče hrano. Kaj pa, če je 
ne dobi ali če paša odpove? Ne smemo pozabiti, da nismo več v razm erah, 
kot so bile pred  sto leti, am pak  da živimoi v atomski dobi. Kdor se danes ne 
more ali noče vživeti v nove razmere, bo moral slej ko prej opustiti čebe
larstvo.

Končno poglejmo še najboljši način pomoči čel>elam pri dražilnem  p i
tanju. Najboljši je in ostane med, posebno kostanjev, ker ima največ cvetnega



pm lui v sebi. Ce tega ni, je  dober tud i sladkor, posebno za jesensko pitanje. 
Zel« priporočajo tud i krm ljenje s suhim sladkorjem . Tega moramo ovlažiti 
z vodo ali s čistim  medom, da ga laže in ra je jemljejo. Zadnje čase se najbolj 
uporab lja  sladkorno testo. To je zmes sladkorne moke in medu. Med mora 
biti tekoč. Kako so to testo napravi, je bilo že večkrat opisano. Za dražilno 
p itan je  je  to najbolj prim erno. Dajem o ga v večji količini, vsaj en kilogram 
naenkrat in to  zadostuje za 5 do 6 dni. Poraba je  odvisna od zunanje paše. 
Cim več dobe zunaj, tem  bolj počasi p renašajo  dodano hrano. Prednost tega 
p itan ja  je v tem, d a  im ajo čebele v brezpašni dobi ali slabi paši stalno nado
mestilo za pašo v panju . Č ebelarju tud i ni treba vsak dan o d p ira ti panjev 
in razb u rja ti čebel. Kdor začne tako p ita ti čebele, s tem  ne bo več prenehal. 
D elal bo to ne samo spom ladi, am pak celo leto, če bo potrebno. T ako bo imel 
stalno p rip rav ljene svoje čebele, da bodo lahko izkoristile vsako pašo, ki 
jo še nudi vedno bolj skopa narava.

N A Š E  Č E B E L E  V M A J U
E D I S E N E G A Č N I K

O b dobri obnožinski paši in po izdatnem  krm ljenju  na zalego so se čebelje 
druž ine do p rv ih  m ajskih dni lepo razvile. Veselje jih je pogledati in čebe
larju  srce k a r zaigra, ko; pomislil na prvo izdatnejšo pašo, ki jo bodo le tako 
močne družine lahko dobro izkoristile.

N aša p rva sk rb  naj bo zdaj, da bomo moč čebeljih družin  obdržali in jo 
tud i prav ilno  usmerili. Ce si želimo naravn ih  rojev, potem pustim o družino 
k a r  v plodišču toplo odeto. Km alu bodo izleteli močni prvci in čebelar jih 
bo gotovo vesel. Toda večina naprednih  čebelarjev, ki znajo delati umetne 
poje, si naravn ih  sploh ne želi. Dobro vedo, da od rojev in izrojencev v današ
njih  pašn ih  razm erah ne m orejo pričakovati p rav  nobenega medu. Paki čebe
larji žele imeti čim močnejše družine. Zato zdaj v prv i polovici m aja poskrbe, 
d a  postanejo že itak  močne družine še močnejše. To pa dosežejo z razširjanjem  
gnezda in  s prestavljanjem . V panjih  odprem o zdaj medišča, kam or na jp re j 
nastavim o satje, da  ga čebele zasedejo in očistijo. Namesto k ra jn ih  satov bomo 
vstavili na obe stran i satnioe, pač toliko, kolikor naj jih  d ruž ina to leto izdela. 
O b količkaj dobri paši jih  bodo začele m lade čebele potegovati in ob prestav
ljan ju  bomo dali v plodišča že na pol izdelane, ki jih  bo m atica potem hitro 
zalegla. O p restav ljan ju  smo v našem listu doslej že vsako loto mnogo pisali 
in tudi v vseh strokovnih knjigah lahko najdejo  čebelarji natančna navodila 
o tem zelo važnem opravilu. V lanski 5. številki Slovenskega čebelarja naj si 
ogledajo članek tovariša M artelanca »Maj je tu — čebelarjevo delo narašča«. 
N aj omenim samo na kratko, da se je najbolj obneslo postopno ali delno 
prestav ljan je , p ri katerem  ne preložimo več kot dva ali tri sate godne zalege 
naenkrat. To postavim o v sredino m edišča skupaj. V plodišču pa strnem o: vse 
založene sate, ob gnezdo p a  postavim o na levo in desno stran po en ali dva 
izdelana sata  in satnico, kakor pač kaže potreba. M atica bo imela dovolj

135



prostora za zaleganje in ho takoj zalegla dodana sata. M lade čebele, ki so 
edine povzročiteljice rojenja, si bodo zdaj lahko sprostile svoje krm ilne žleze 
in oddale mleček m ladini ličinkam . P rav  tako si bodo olajšale tudi svoje 
voskovne žleze, iz katerih  izločajo vosek v obliki izredno m ajhnih ploščic, 
s katerim i grade potem satje. Noši čebelarji so že toliko poučeni o teh stvareh, 
da  vedo. da čebele ne rojijo  samo zaradi prem ajhnega prostora, pač pa p red
vsem zaradi obilice m ladih čebel, če le-te ne morejo oddajati mlečka in graditi

K rm ljenje na zalego ni bilo zaman

satja. M lade čebele so tisti nezadovoljni element v čebelji državi, ki povzroča 
nezadovoljnost in potem revolucijo v obliki rojenja. Le ob vestnem prestav
ljan ju , ki ga moramo opravlja ti vsak teden, in ob izrezovanju gradilnega sata 
bo čebelar lahko nadziral družino in jo držal »na vajetih«, da ne bo rojila.

Včasih opazimo, da  niso vse družine enako močne. Zato jih  izennčimo, 
zlasti tak ra t, če im ajo dobre m lade matice. Močnim družinam  vzamemo kak 
sat godne zalege z m ladim i čebelami in jo dodamo šibkejšim. Zaradi obilice 
zalege je sedaj v panjih  navadno p rav  malo medu. Zato pazim o zlasti ob 
slabem vremenu, da čebelam ne bo zm anjkalo h rane ali da nam  ne bi celo 
padle od lakote. Prav tako ne smemo dopustiti, da bi m atica zaradi tega 
prenehala zalegati. To bi utegnilo biti usodno in vse naše naporno delo s 
krm ljenjem  na zalego bi bilo zaman. Še več. Bolje bi bilo, ko bi družin  sploh 
ne bili krm ili na zalego. R azvijale bi se bile sicer bolj počasi, sedaj pa bi 
vendarle imele še dovolj h rane in p rav  nobena nam ne bi bila padla.
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D ružine morajo b iti v tem času močne. Slabiče takoj združimo in jim 
pustim o m lado ter najboljšo matico. Če bi jih  pustili, l>i le životarili tja do 
jeseni in od njih  ne bi imeli nobenih koristi. Naši čebelarji pogosto greše, ker 
le prerad i visijo ob slabičih. Naj se le spomnijo, kaj so ugotovili čebelarski 
znanstveniki, ki so opazovali donose slabičev in močnih družin. Rus Taranov 
je ugotovil, da je prinesla družina z 10.000 čebelami po končani paši 7 kg 
medu, š tirik ra t močnejša družina s 40.000 čebelami pa ui prinesla štirik rat 
več, pač pa sedem krat, to je 49 kg.

Ob p restav ljan ju  je najlepša priložnost za naprav ljan je  um etnih rojev 
oziroma rezervnih družinic in prašilčkov. P rav  nič se ne ho poznalo močnim 
družinam , če jim bomo pri p restav ljan ju  odvzeli kak sat godne zalege z mla
dimi čebelami in ga uporabili za umetni roj. Delajm o le močne rezervne 
družine. N aj imajo vsaj tri sate godne zalege in sat medu z obnožino. Vanj 
pa nalijem o dve ali tri žlice vode, k a jti v pan ju  nekaj dni še ne bo pašnih 
čebel, li  um etni roji se bodo hitro  razvili in bodo kar močni, ko se bo polegla 
zalega. Dodajm o jim  godne m atičnike ali nesprašene matice, za katere smo 
poskrbeli že prej. Saj smo se odločili za vzrejo in tudi že določili rednika 
oziroma plem enjak, ki naj bi nam  dal vzrejno gradivo. Če napravim o umetne 
roje v tem času, bodo ob koncu ju n ija  že močni in se do jeseni lepo razvili. 
N abrali bodo zimsko zalogo in imeli ol) zazim ljenju mnogo m ladih čebel, ki 
so najboljši porok, da bo družina dobro prezim ila in dočakala pomladi. Če 
bomo delali tako, ne bomo nikoli tožili, da se rezervnih družinic sploh ne 
splača p rip rav lja ti.

Rezervne družine, ki so nam zdaj spom ladi preostale od lani, prestavim o 
v prazne AŽ-panje in jim  dodam o še sat ali dva godne zalege z mladimi 
čebelami. Km alu se nam  bodo razvile in na akacijevi ali drugi pom ladni paši 
bodo že tekm ovale z najboljšim i plem enjaki. Če iz katerega koli razloga te 
družine še nadalje pustim o v eksportovcih ali v štirisatn ih  prašiln ik ih , nam 
bodo prej ali slej rojile. D a to preprečim o, jim odvzamemo vsak teden kak 
sat pokrite zalege, ki ga nadomestimo s praznim  izdelanim  satom  ali s satnico. 
Zaležene sate z m ladim i čebelami dodajam o potem šibkejšim  družim an ali 
pa jih uporabim o pri um etnih rojili. N ekateri čebelarji dobivajo godno zalego 
in m lade čebele p rav  pri tak ih  družinicah. Če imamo več naravnih  rojev, 
skrbimo, da bodo dovolj močni. Prvci so navadno itak krepki. Niso pa drujci 
in trekovci. Fe ra je  združimo. Če pa izvirajo m orda iz dobrih družin, jih 
ometemo v manjše panjiče ali v plemenilniike. Počakamo, da se m atice spraše, 
nato pa  jih  uporabim o, k jer je pač potrebno. Ol) koncu bi rad poudaril tole: 
P restavljajm o redno vsak teden ali vsaj vsakih 10 dni. Če opustim o ali pa 
pozabimo na to važno opravilo samo enkrat, smo ga žo polomili in družine 
nam  utegnejo rojili. Skrbimo, da bo v p an jih  dovolj hrane, če ni paše. V pi- 
talnikih naj Ih> vselej vsaj en kilogram medenega testa. Zavedajmo se, da bodo 
postale družine močne in take tudi ostale le tak ra t, če bodo imele dobro pašo 
v naravi ali pa v panju.

Profesor Zivanovic, nestor srbskih čebelarjev, je napisal v svoji čebelarski 
knjigi tele pomembne besede: »Med se rodi samo na medu«. S tem  je p rav  lepo 
povedal, da m orajo imeti čebelje družine vselej dovolj hrane, da postanejo 
močne. In le od tak ih  lahko pričakujem o koristi.
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S A T N I C E I N S A T J E
I V A N  N A R O B E

Vsak čebelar bo potrdil, da  je lepo izdelano čebelje satje važen po'goj za 
dober uspeli v čebelarjenju. To pa največk rat ni tako lahko doseči, kakor 
bi si kdo mislil.

D a bo stv ar preglednejša, hočem s tem spisom poleg drugega pojasniti, 
na kakšen način sem izpopolnjeval potrebno zalogo satja. Satje, ki sem ga 
dobil iz prvih kranjičev, je  bilo sicer lepo in čebelam pogodu. K ranjiče sem 
podrl, saitje p a  prenesel v satnike. Na ta  način dobljeni sati' niso bili skoro 
nikoli popolnoma ravni, pa tudi zažičiiti se ne d a jo  kaj prida. Pa še nekaj je: 
čebelam in matici ti sati niso bili toliko po volji, kakor tisti, ki so jih  same 
izdelale v satnikih. Takrat sem si kot začetnik pom agal, kot sem vedel in znal. 
Voska niisem imel, za denar pa  tudi nisem mogel dobiti satnic. To je biilo 
pred 12 leti. Satnice so v om ejeni količini p rodaja li za začetnike, pa sem še 
tiste zam udil. Kaj hočemo! Roje sem. pa  vseeno vsadil v AZ-panje. V vsak 
satn ik  sem privezal z močnim sukanjem  za dobro d lan  velik kos praznega 
satja. Čebele so sa tje  p ritrd ile  in p ridno  gradile, dokler je  bilo kaj paše na 
kostanju. Sledil je  premor. N a ajdovi paši so spet nadaljevale z graditvijo , 
vendar vsi sati niso bili do k ra ja  izdelani. Spom ladi pa so napravile tam  
trotovino, p a  tudi' čebelno satje so gradile.

M imogrede pripom injam , da imam sedaj na satju , ki je izdelan na sat- 
nicah iz zadnjih  let, neprim erno več trotovine kakor pa  na prejšnjih . V na
slednjih  letih sem skrbno zbiral voščine, iz katerih  sem nakuhal nekaj voska, 
nekaj pa) iz satja , ki je  bilo prej v kranjiičilh. Led je bil prebit. V zameno za 
vosek sem dobil satnice, na katere sem vsajal nada ljn je  roje. Tudi plem e
njakom  sem jih daja l v izdelavo.

Vem, d a  ponavljam  znane stvari, če omenim, da nam  zadnja leta čebele 
satnic ne izdelajo vselej tako. kot želimo, da bi bilo prim erno za dobro uspe- 
vanje čebeljih družin. To se dogaja vedno tak ra t, če je vosku prim ešan 
parafin . Iz te  mešanice so izdelane satnice, ki se na videz nič ne razlikujejo  
od satn ic iz pristnega čebelnega voska. Ce damo take satnice čebelam v 
izdelavo, jih  ob zadostni paši tud i izdelajo, a so pogosto iznakažene s tro- 
tovino. Drugo, k a r je  pa najvažnejše, je to, da se jih m atica izogiba in zlepa 
ne zaleže. T ak sat je prazen in je m atici v napotje, ko p rehaja  s sata na sa t 
in obnavlja obseg zalezenih ploskev. P rav  tako se ga izogibajo tudii čebele, 
vanj ne odlagajo n iti medil n iti obnožine. Na ta način se zm anjša uporabna 
prostornina gnezda. N aravnost usodno pa je pozimi, ako smo pustili tak sat 
p ri zazim ljenju v pan ju  in je ostal p razen med ostalim i sati v zimskem 
gnezdu.

G ospodarska škoda, ki jo bo še trpelo slovensko čebelarstvo, milo rečeno, 
zaradi brezvestnega ravnanja nekaterih  ljudi, še vedno raste. P rim erjam o jo 
lahko z dolgom, za katerega p rav i rek: »Začni me, potem  se bom delal sam«. 
Brez dvoma je p rip isa ti slab uspeh čebelarjenja zadnjih  let v neki meri 
slabem u satju  iz ponarejenega voska.

Predlanskim  smo dobili v zameno za vosek drugačne satnice kakor p re j
šnja leta. Zdi se, da so čebelam osnove celic prem ajhne. Pri izdelavi teh satnic
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potegnejo v določenih presledki!) po dve celici skupaj v eno, vendar je vse še 
vedno podobno čebeljemu satju. Pri teh salnicali p ride  na 30 cm dolžine 58,9 
celic, dočim je bilo na p re jšn jih  salnicali na velikem stroju po 56,3 celic na 
30 cm dolžine. P ravilno hi bilo, če hi dobil vsak čehelar satnice iz svojega 
voska. To pa vemo, da  je p rak tično  nemogoče. Izjem a je le tedaj, če im a 
kdo sam model za ulivanje satnic. Znamo je namreč, kako z veseljem se lotijo 
čehele tak ih  satnic in tudi m atica jih zaleže, ta'koj ko so izdelane. Prav tako 
z veseljem zaleže m atica tud i satje, ki ga narede v gradilnem  satniku, k a jti 
to je njihov lastni proizvod, narejen iz čistega voska, in la jim  vedno ugaja.

D a ustreženi čebelam z lastnini udejstvovanjem , da zgrade satje, ki bo 
njim  po  volji, sem preteklo  leto vsadil roje na satnike, v katere sem p ritrd il 
le po 5 cm širok trak  satnice. Pripom injam , da so bili ti roji pevci s pevkam i, 
torej z mladimi maticam i. Brž ko se m atica spraši, začne roj po vsej dolži ni 
delati satje. Vsakemu roju sem dal v delo tudi po dve celi satnici. Čebele 
so začele graditi najp rej satje  v satnikih s širokim trakom  satnice. To satje 
so v dveh prim erih  tud i zalegle, v štirih  pai tudi po kostanjevi paši ne.

To mi je v dokaz, d a  čebele najbolj cenijo lastni proizvod. Tudi nekateri 
drugi pan ji z m ladimi m aticam i, to so bili izrojenci in družine, ki so prclegle, 
so dobili v kostanjevi paši po dva satn ika z ozkim  trakom  satnice. Vsi so jih 
dogradili do enega centim etra nad spodnjo letvico satnika, v vogalih pa kake 
tri centim etre m anj. Kaže, da so vsi sati iz različnih družin izdelani po enem 
vzorcu. Brez izjeme vsi pa so' bili tudi že zaleženi. T istih nekaj centim etrov 
prostora v obeh spodnjih  vogalih so pa porabile spom ladi za zgraditev kakih  
10 do 15 t rotovški h  celic. Iz p rakse vem, kako rada zaleže m atica spom ladi 
trotovino. Pri tem cesto preskoči k a r cel sat. Zatem pa km alu zaleže tudi 
vmesni sat. To je tem  laže tedaj, če je bil sat na enem koncu že zalezen. 
M atica pa razširi zalego tud i do spodnjega vogala na drugem koncu sata. 
Vse to se dogaja popolnom a naravno brez čebelarjevega prizadevanja. Moje 
opravilo je  p ri tem le, da jeseni pri zazim ljenju poskrbim  za zadostno zalogo 
hrane in za toploto. Zato imam še pozno v pom lad zadaj za skladovnico 
panjev  kakih 40 cm debelo p last otave. Sedaj sem prepričan , da ne bo na teh 
satih n ik d ar preveč trotov. Toliko jih ne bo nikoli, kakor doslej, ko so čebele 
nekatere parafinske satnice iznakazile s trotovino do 30 %. Pripom injam , da 
bodo lepo satje na samih osnovah naredile le družine z istoletnim i m aticami. 
Ce hočemo obnavljati satje  na opisani način tudi v ostalih družinah, moramo 
n ajp re j poskrbeti za obnovo matic, sicer nas bo uspeh razočaral; namesto 
lepih satov bomo dobili velike ploskve nezaželene trotovino.

V prejšn jih  časih, ko so premično satje in satnice šele uvajali, so tudi 
dajali v satnike ozke trakove satnic. O tem pravi Fr. D onat Jug v Praktičnem  
čebelarju: »Varčni čebelarji še dandanes delajo tako, a čebele jim  ne izdelajo 
lepega satja  in še tega zelo počasi.« Mene pri tem ravnanju  ni vodila misel 
na kakšno varčevanje, pač pa  želja, d a  bi dobil čim bolj naravno satje, ki 
bo všeč meni in čebelam. D a bi bilo satje pravočasno izdelano, sem čebele 
tud i krm il1 s sladkorjem . Vsa!kemu roju sem dal vsega skupaj 3—4 litre  slad
korne raztopine v razm erju 1 :1 . Tudi v narav i so nekaj dobile na travniški 
paši. Po 14 dneh so billi sati izdelani in zaleženi.

Ko podrobneje razčlenjujem  gospodarski uspeh takega ravnanja, se po
kaže dvojna korist. Eno je lepo naravno satje, drugo pa je p rih ranek  pri
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satn icah  oziroma denarju. V izgubo je le zamuda časa, ki ga porabim  pri 
vsakodnevnem krm ljenju  rojev. To p a  spet nadomesti svojstveni užitek, ki 
ga občuti le prav i čebelar ob pogledu na lepo belo mlado satje, ki ga m atica 
sproti zaleže, brž ko je dovolj izdelano.

D a nes stane ena satnica 200 din, nič manj. Posamezno satnico razrežemo 
na pet trakov. Vsak velja potem 40 din. Ce damo roju sedem po 5 cm širokih 
trakov poleg dveh celili satnic, nas stanejo osnove 280 din. P ri satnicah pri- 
hra ninio 1120 din. Za to vsoto dobimo dobrih 6.5 kg sladkorja. Če je količkaj 
paše tud i v naravi, bodo sati izdelani, še preden bomo pokrm ili teh 6 kg 
sladkorja. Lahko pa dobimo vseh 9 satov oziroma osnov zanje iz m anj kot 
dveh ce uh satnic. Potem bi bil račun še ugodnejši.

O pisal sem način, kako sem v preteklem  letu prišel do nekaj dobrega 
satja . Zavedam pa se, da to ni edini in ne najboljši. O pisani način z osnovami 
je p ri meni le v prehodni fazi, k a jti brž ko mi bo uspelo, da si na kakršen 
koli način preskrbim  neoporečne satnice, bom začel dodajati cele. Na v p ra
šanje, katere satnice so dobre ali slabe, pa vedo najbolje odgovoriti čebele, 
mi moramo njihov izdelek le opazovati.

Najbolje in brez kom plikacij za vse bi bilo, če bi vsako podjetje, ki se bavi 
s predelavo voska v satnice, izločilo vsak vosek sum ljivega porekla, da o 
kakšni špekulaciji s parafinom  niti ne govorim. Vsaka taka špekulacija sodi 
na zatožno klop.

D rugi način bi bil ta, da zberejo čebelarji v družini ali v društvih  večjo 
količino voska, vsaj 50 do 100kg. Tega dajo ob navzočnosti dveh članov v 
satnišnieo v predelavo. Satnice razdele potem po vloženi količini voska med 
člane. S tem načinom je sicer precej dela, je pa  siguren, da bomo dobili dobre 
satnice.

Kdor pa lahko sam uliva satnice, ta jih bo pač naredil, kakršne bo hotel. 
V erjetno povzroča ta  način največ sitnosti. Če pa  je nekdo tega dela vajen, 
pa to ne bo najdražje.

Tako torej, tovariši čebelarji, potrudim o se in dajm o čebelam satnice iz 
takega voska, kot ga sanic izpotijo, uspeh ne sme izostati. Potem bodo čebelje 
družine vse drugače napredovale. S tem bo vsaj delno izpolnjega vloga 
čebelarja, ki kot četrti činitelj vpliva na donos m edu in v tej posredni zvezi 
tudi na rentabilnost čebelarstva. Če bomo poleg tega imeli v panjih , katerih  
sistem p a  ni najvažnejši pogoj, tud i dobro oskrbovane, m arljive družine, 
potem  smemo upravičeno u p ati na boljši uspeli. N ajvažnejši pogoj pa je še 
vedno ugodna paša. K adar bodo izpolnjeni vsi štirje  činitelji, ki so potrebni 
za dober pridelek  medu, bodo zadovoljni čebelarji in potrošniki medu. ki 
dandanes le prečesto zam an povprašu je jo  po pristnem  domačem medu. Ko
risti pa bo imela od tega vsa naša skupnost.

l'o je moja osebna ugotovitev. N ikogar s tem nočem zavajati na stari 
način čebelarjenja, pač p a  hočem imeti v pan jih  lepo in za razvoj čebeljih 
družili prim erno satje. Slednje privoščim  tudi vsem drugim  čebelarjem, ki 
im ajo težave z zločesto in žalostno zapuščino parafinsk ih  satnic.

Op. ured.: P riznati moramo, da sta zadnji dve leti podjetji Medeks in 
Agromel storili vse, da bi bilo čim m anj posledic nesrečne parafinske afere. 
V ečkrat sem sam videl, kako so p ri Agromelu izločevali ves sum ljivi vosek
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in satnice. To blago so imeli zapečateno v posebnem skladišču, potem  pa so 
ga prodali industriji. 13a bi položaj giede voska še zboljšali, so uvozili nekaj 
ton zares lepega inozemskega voska in ga porabili za satnice. U pajm o, da 
smo zdaj to krizo preboleli in da so naše satnice v redu. Č ebelarji poročajo, 
in to skoro vsi, da sedanje satnice čebele p rav  rade prim ejo in jih tudi lepo 
izdelajo. Ker ni nobene stiske več za vosek, dajem o čebelam zdaj kar cele 
satnice in ne samo začetkov ali trakov, ker se to res več ne splača.

R E Š I M O  TA P R O B L E M !
F R A N C  G R O Š E L J

Članek, ki se je nedavno zaključil v našem listu, avtor je znani angleški 
čebelar Adam  Kehrle, gotovo poznajo naši bralci. T udi meni so nekatere 
stvari posebno ugajale. Predvsem  je pohvalno dejstvo, da se avtor ne uspava 
nad svojimi uspehi, niti noče svojega načina sprem injati v edino dogmo. 
M orda je ravno ta članek pripom ogel, da sem se odločil za pisanje. Rad bi 
namreč, da bi vsi čebelarji začeli skupno reševati naše probleme. O dpiram  
nam reč strokovno debato, polemiko, če hočete, to pa z namenom, da dvignemo 
in izboljšamo način našega čebelarjenja. Lepo bi bilo, da bi uvedli neko stalno 
rubriko  v našem listu, k jer bi s kvalitetn im i nasveti dvigali strokovno p lat 
slovenskega čebelarstva. Seveda so to moje osebne želje, nikom ur jih nočem 
vsiljevati, mogoče pa bodo komu le pokazale boljšo organizacijsko rešitev 
ali dopolnile njegove ideje ali pa mi bo on pomagal z nasveti in stvar izboljšal.

Vsakdo bo p ritrd il, da so mnogi naši članki debatiran je  o enih in istih 
problemih. Vse to pa ne p rinaša  mnogo rešitev. Le redko je posijalo sonce 
in prineslo kakšno novo idejo z našega zelnika. Ali je mogoče, da narod 
s tako bogato čebelarsko tradicijo  lovi in hlasta po novih stvareh iz tujine? 
Ali smo res tako nesposobni. Moramo tudi v čebelarstvu kupovati licence 
v tu jin i? Poskusimo sami kaj. Vsaka stvar, ki bo uspela, bo naša in na njo 
bomo lahko ponosni.

Zadnje čase mnogo govorimo in pišemo za In proti ameriškim  panjem. 
Poizkusim o s tem problemom.

AŽ-panj je že dolgo pri nas edini pan j, ki si je po slavnem kranjiču  
pridobil vseslovensko veljavo. U porabljam o ga povsod, za vse priložnosti in 
res je dober. Toda ni res, da je najboljši. Gotovo bi se dalo skonstruirali kaj 
boljšega, zato prosim  vse konstruktorje novih panjev, da svoje panje p red
stavijo v sliki in besedi v naš list. Č ebelarji bomo kak  posebno dober panj 
preizkusili in dali oceno. To je edini prav iln i način. P rav nesmiselno pa je 
teoretiziranje za in proti am erikancem. P raksa mora pokazati, kdo ima prav. 
Toda do sedaj ni bilo še nobenega resnega poizkusa. Ni bilo točne statistične 
in znanstvene obdelave tega problema. Vsakdo je govoril o nekih sosedih, 
o p rija teljih , ki so si nabavili am erikance, in kako slabo ali dobro so vozili 
z njimi. Takšna ocena ne bo n ikdar pravična. Vzrok, da se am eriški panji 
ne obnesejo, so baje slabe klim atske in pašne razm ere pri nas. Menda ne bomo
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trdili, da v ZDA in K anadi ni n ik jer podobnih vrem enskih in pašnih  pogojev, 
kot jih  imamo pri nas v Sloveniji. Pa vendar tam  ne uporablja jo  A/.-panjev 
in so vseeno daleč pred nami.

N e bodimo starokopitni in ne delajm o vse po starem . Poizkusimo drugače, 
napredek m ora priti. Zato prosim, da vsi, ki so preizkušali a meri kance, malo 
bolj natančno opišejo uspehe z njimi. Tisti pa, ki še nismo poizkušali, nare
dimo to takoj. G lavna skrb nam  m ora biti napredek. Ko bodo rezultati zbrani 
z vseh strani, statistično obdelani, tedaj bo prišla sodba, vsaka odločitev prej 
je le tra ten je  časa. Taikrat bomo točno vedeli, za kateri panj se bomo odločili.

N ajbolje bi bilo, da bi Zveza n ap rav ila  za vse enoten form ular testiranja 
AZ-panjev in am eriških panjev. Tega bi potem poslali zainteresiranim  čebe
larjem  po vsej Sloveniji. Ti bi form ularje po kaikšnih dveh letih izpolnjene 
vrnili z vsemi potrebnim i podatki. Ce bi bil ta poizkus množičen, bi dal res 
prav ilno  oceno.

Pogoji testiran ja:
1. Testiranj« naj se izvrši po vsej' Sloveniji — iz vsakega večjega k ra ja  

naj sie javi vsaj en eksperim entator.
2. Vsak čebelar mora vključiti v program  isto število panjev p ri obeh 

sistemih — enotnost bi olajšala izračunavanje rezultatov.
3. Vsi splošni pogoji m orajo biti za obe preizkusni skupini pan jev  enaki 

—■ izenačenost družin, pasm a, starosti matic, ista lega panjev, enotni čebe
larski posegi itd.

4. P ri vpisovanju rezultatov, na form ular m orata biti navzoča vsaj še 
dve sosedna čebelarja — s svojimi podpisi p o trd ita  resničnost napisanih 
podatkov.

Potek testiran ja:
Č ebelar bi se prijav il Zvezi, dobil od nje form ular in podrobna navodila. 

Enotna norm a b i bila recimo 5 AZ-panj'ev in 5 am erikancev. (Število je sicer 
majhno, toda v poštev m orajo p riti tud i m anjši čebelarji in tisti, ki nim ajo 
časa za o p rav ljan je  več družin). Č ebelar bi -si kup il pan je  in naselil v nje 
povsem izenačene družine. Za realen rezultat je prvi pogoj izenačenja družin  
in sploh vseh ostalih  pogojev. Č ebelar bi torej' jeseni naselil teh 10 panjev. 
P odatke bi vpisoval v ustrezno rubriko  v form ularju , kot sem že prej omenil, 
pri tem  bi morali b iti navzoči dve priči. Čebele bi nato zazimiil in zopet 
vpisal podatke. Potem  bi spom ladi vpisal rezu ltate prezim ovanja, pozneje 
moč, zafeganje, donos itd. To bi1 delal, dokler se ne bi iztekli dve leti. Form ular 
bi nato poslal Zvezi.

Ce bi v vsaki občini vsaj en čebelar opravil to zanim ivo delo, bi za 
vedno odpadlo  vsako govoričenje o vrednosti obeli panjev. Iti eden ta'kih 
preizkuševalcev naj bi bil za gotovo v vsakem večjem k ra ju . S skupnim i 
močmi bi taiko rešili važen problem  in s sadovi tega dela bi se okoristili vsi 
čebelarji.

Op.ured .:  Na članek tov. Grošlja bomo odgovorili v prihodnji številki.
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A M E R I Š K I  P A N J  IN S L O V E N S K E  P A Š N E  
R A Z M E R E

IVAN RAK

T rditev, da v članku »Slovenskim čebelarjem  v premislek« preveč povzdi
gujem  am eriški painj in delam  A Z-panju krivico (kar naj bi pisali nekateri 
čebelarji, kot navaja te  v listu), se -mi ne zdi upravičena. Res je, da  sem zavzel 
glede vrednosti obeli panjev  svoje stališče, vendar sem v glavnem  le navajal 
dejstva, ki so v čebelarskem  svetu že davno znana in ki jih  je  tud i del 
slovenskih čebelarjev že spoznal. Poudarjam , d a  sem bil, sem in boim mnenja, 
da  je izbira p an ja  težka in odgovorna zadeva, d a  pan ja  brez napake ni bilo 
in ga ne bo ter d a  prednost — am erikancev — ni ne vem kako izrazita, pač 
pa  tolikšna, da se jih v lastnem  interesu oprim e lahko vsak čebelar, če ne 
živi m orda v povsem izrednih  prilikah .

Bolj uprav ičena pa bi ,se mi zdela m orda k ritika, da so v m ojih člankih 
na videz p re tirane  trditve, na prim er, da  je borba m ed pristaši obeh sistemov 
panjev  zavzela že talk obseg, da presega okvir strokovnosti in da so pristaši 
A Z-panja tega zagovarjali, opirajoč se ma nestrokovne trditve.

Ker nisem p rija te lj posplošenih trd itev  in obdolžitev in ker ne želim, da 
bi me kdo k navajan ju  konkre tn ih  dokazov m oral pozi vat i, bom take svoje 
trd itve od časa do časa podprl.

D anes bi spregovoril o eni izmed tak ih  trditev, ki se m nogokrat po javlja 
in  ki pravi, da am eriški pan j ni za slovenske pašne razmere.

Če sledimo v Slovenskem čebelarju tem razpravam , uvidimo, da smo p ri
kazovali am eriški p an j k o t nekak »baubau«, ki pač ni za nas.

N ikjer pa nismo pogledali globlje te r utem eljili, zakaj p ravzap rav  ni za 
naše kraje , katere njegove napake so odločilne, da ga zavračam o, alti bi jih 
lahko odpravili itd.

P a  poglejmo nekaj citatov iz slovenske čebelarske lite ra tu re  o tej zadevi:
» .. .  M orda je  to najbolj p riljub ljen  pan j na svetu, toda žal, da našim  

pašnim  razm eram  ne ustreza.«
». ..  Poznam  več tak ih  čebelarjev in če katerega izmed n jih  vprašaš, zakaj 

je presedlal na AZ-panje, ti  bo povedal, da se zopet povrne k am erikancem, 
kad ar bo v Sloveniji tak a  paša, ko t je v  A m erik i...«

» ...  Brez dvoma so am erikanci izvrstni pan ji za izkoriščanje dobrih dolgo
tra jn ih  paš . .  .«

» ...  Ni vsak pan j, ki ga v Am eriki hvalijo, prim eren za na.s, ker nam  pač 
m anjkajo  tud i am eriške paše.«

» ...  K ljub tem u pa se pri nas ta  pan j ni mogel uveljaviti predvsem  zaradi 
drugačnih  pašn ih  in  klim atskih  razmer.«

Ob tak ih  trd itv ah  si lahko ustvarim o sodi» , da am eriški p an j ni za naše 
pašne razm ere predvsem; zaradi svojega obsega pa  tud i načina opravljan ja .

Naj bo to m išljeno tako ali tako, take trd itv e  sm atram  za nestrokovne in 
neresne! Zakaj?
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Ros je. tla so am erikanci prav prim erni za izkoriščanje dolgotrajnih 
oziroma boljših paš. Č etudi tak ih  v Sloveniji res nimamo, ne moremo zaradi 
tega trd ili, da zato ti pan ji niso za nas. Ne zanikam  dejstva, da je za uspešno 
čebelarjenje potrebno med drugim  prilagoditi pašnim  razm eram  tudi velikost 
pan ja , toda p rav  v tem je mod am erikanci velika izbira. Ameriški pan j ni 
po velikosti enoten panj, temveč uporab lja jo  danes v svetu panje am eriškega 
sestava v najrazličnejših  velikostih s površino satja oil 30 dm 2 (F arrarjev i 
z višino sata  16 cm, mimo LR-ovih osem satarjev z okrog 166 dm 2 do prostor- 
ninsko največjih  tudi s preko 300dm 2 površine satja  (razni D ad an t panji, 
francoski, ruski, pa naš po Jevtiču). Tu navedena površina je računana po 
zunanji meri satnikov, od katere odštejemo 10—15 %, da dobimo čisto površino 
satja. Kor je debelost letvic zelo različna, bi tudi izračun po notranji meri 
sata ne dal povsem točne slike. Sicer pa sorazm erje itak ostane, če računam o 
tako ali drugače.

Ce prostornina A Z-panja ros našim razm eram  najbolj ustreza, omenjam, 
da je prav  am erikanec s skoro isto površino satja najbolj razširjen (LR-ov na 
10 satnikov im a okrog 207 dm 2, AZ-devetsatar 192, a A Ž-desetsatar okrog 
213 dm 2). Če uporab lja jo  tisti, ki v teh am erikancih čebelarijo, dvojne naklade 
za plodišča, stvari p rav  nič ne spremeni. Ce nam  zadostuje v AŽ-eno plod išče, 
nam  bo za plodišče pač tudi glede na prostornino najbolje služila ena l.R-ova 
naklada.

/a to  kratkom alo ne morem razum eti, zakaj bi am eriški pan j, ki bi imel 
p rav  tako veliko plodišče kot npr. A Z-panj, ne ustrezal slovenskim pašnim  
razm eram.

Razumiino pod am eriškim  panjem  to, k a r je, nek določen sistem, katerega 
značilnosti so:

a) da se jem ljejo iz njega satniki zgoraj,
b) da je medišče poseben del p an ja  (naklada).
c) da je glede na prostornino izredno prilagodljiv  (njegov sestav omogoča 

poljubno oženje in širjenje plodišča, razen tega pa se osnovno plodišče še 
lahko veča s celimi ali polovičnimi nakladam i).

Toliko o velikosti oziroma obsežnosti družine, p ravzap rav  o velikosti 
pan ja  glede na pašne razm ere nekega k ra ja . S tem odgovarjam  tistim , ki so 
m nenja, da am erikanec zaradi neprim erne velikosti ni za Slovenijo.

Ker menijo nekateri, da am erikanec ni za naše pašne razm ere zaradi 
načina oprav ljan ja , bi tem dejal tole:

Lahko smo prepričani, da je čebelji družini, ki ima neko določeno po
vršino satja  (seveda če ni m era satnikov povsem neprim erna) in njena moč 
tej velikosti ustreza (kar seveda zopet lahko doseže čebelar na razne načine 
in v najrazličnejših  sistemih panjev!) pač oseeno (in bo torej dala približno 
enako množino modu v katerem koli pan ju);

a) na kateri od šestih stranic se panj odpira oziroma za nas Slovence 
morda prim erneje povedano: iz katere od šestih strani jo prevečkrat vzne
mirjamo.
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1)) kako obliko m edišča oziroma kak način zb iranja medičine smo izbrali 
(četudi bi se najbrž ne zadovoljili z onim po Janezu Trotu — nočno posodo 
in sodom •— kot to opisuje v članku »Beseda o panjih«),

c) kako je žrelo in kje je, samo da ne ovira čebel.
č) kje in kako jo krmimo pa bodisi na zalego ali na zalogo,
d) ali jo vozimo na pašo v AŽ-panjili, navadnih  ali preurejenih na gornje 

zračenje (ali celo Locovih), ali s pan ji na »zbeg« po Jevtiču ali z načinom 
zračenja po K ataliniču, samo da prevoz uspe. In še bi lahko naštevali.

Skoro vseeno je družini, če nosi med skozi m atično rešetko ali pa ji 
tov. K irar nastavi v medišče potegnjene sate.

Če je pa vse našteto vseeno nam, ki družino opravljamo  v različnih 
panjih, pa je zadeva, za katero pravzaprav fire, za nas nerešeno vprašanje,  
ki ga skušajmo složno rešiti!

Ce nas lahko še kaj razen velikosti p an ja  in načina oprav ljan ja  v njem 
podkreplju je v trd itv i, da am erikanec ni prim eren za naše pašne razmere, 
pa  vabim  čebelarje, da  o tem povedo svoje mnenje, da bi se tudi o tem še 
pogovorili.

Cvetoči špa lir izbranih  hrušk  vabi čebele na veselo svatbo. Brez čebel ne bi bilo 
sad ja in zam an bi bila vsa p rizadevanja naših sadjarjev. Tega se vsak dan bolj 

zavedamo, zlasti sedaj, ko im am o velike p lantažne nasade sadnega drevja
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N E K A J  P O D A T K O V  O Č E B E L A R S T V U  
V L J U B L J A N I

I Z  Z A P U Š Č I N E  P O  K.  J O S I P A  K O B A L A

Če je  hotelo bivše Slovensko čebelarsko društvo dobiti za leto 1041/1942 
sladkor za krm ljenje čebel, je  moralo na pristojnem  mestu v Rimu številčno 
dokazati, koliko čebeljih družin  im a L jubljanska pokrajina. P ri zbiranju 
podatkov so društvu pom agale podružnice, ki so predložile točne spiske čebe
larjev  na svojem področju in število njihovih čebeljih družin. V L jubljani je 
zbira lo  podatke društvo  samo. Iz teh podatkov je bilo razvidno, da so na 
področju mesta L jubljane 3 čebelarske podružnice in Železničarska čebe
larska zadruga. V n jih  je bilo včlanjenih 266 čebelarjev, k i so imeli skupno 
4113 AZ-panjev, 137 kran jičev  in 55 prašilčkov, skupno torej 4305 čebeljih 
družin .

Ko sem zbral te podatke, me je  zanim alo vprašanje, ali v L jubljani 
v čebelarstvu napredujem o ali nazadujem o. V tem  pogledu so nam  najzaneslji
vejše priče pisani viri. BrskaI soni zato po s ta rih  letn ik ih  Slov. čebelarja in 
dobil nekaj statističnih  podatkov o čebeljih družinah  v L jubljan i iz p re jšn jih  
let. T 'a ko je  bilo v L jubljan i leta 1900 kom aj 207 čebeljih družin, leta 1910 
že 375 panjev, leta 1921 samo 320, v letu 1931 pa že 1235 čebeljih družin.
V letu 1941 je  naraslo število panjev  na 4305, k ak o r sem om enil že zgoraj.

Res je. da so bile leta 1935 prik ljučene L jubljan i okoliške občine Moste. 
Zgornja Š iška in Vič te r del občin D obrunje, Ježica in Polje. V endar pa je 
k ljub  tem u p rirastek  okrog 400 panjev  v prim eri s prirastkom  prebivalstva 
zelo velik za L jubljano in njeno neposredno okolico.

Po pripovedovanju staroste Bukovca je bilo pred  prvo svetovno vojno 
v L jubljani sam o 13 čebelarjev, k i jih je vse dobro poznal. Po njegovem 
za trjevan ju  so pridela li ted a j čebelarji skoro vsako leto nekaj medu. Po vojni 
pa je bilo leto za letom slabše. Kako je  sedaj, ve vsakdo izmed nas sam 
najbolje.

P red 20 leti sem sam p rip e lja l svoje čebele v Ljubljano. Tov. Bukovec mi 
je  ob prihodu rekel, da  se bom šele sedaj naučil p rav  čebelariti. Na prejšnjem  
mestu sem nam reč p rid e la l povprečno na leto po 10 kg m edu na panj. In res! 
P rva leta sem pridela l m alenkost medu, kasneje pa  n iti toliko, da bi se bile 
čebele preživele. P red  10 leti sem jih  p repelja l na  Gorenjsko, k je r sem dobil 
vsako leto toliko medu, da sem k ril stroške in je  ostal še kak  lonec medu.

O m enil sem, da  im ajo ljubljanski čebelarji 43Ö5 panjev  čebel. Površina 
m estne občine pa  meri 6538 ha. Nekje sem bral, da dobro uspeva v krogu, 
čigar polm er je 2 do 3 km , k a r d a  Okroglo 2500 ha, kom aj 50 do 60 panjev 
čebel. Vzemimo, da znaša polm er od sredine ljubljanskega mesta na vse 
strani 4 km. T edaj m eri okrogla ploskev okrog 6300 ha, torej nekoliko m anj 
kolikor znaša površina m estnega ozemlja. Po zgornjem računu bi dobro uspe
valo na tem  ozemlju kak ih  120 do 150 pan jev  čebel. Ker meri površina mestne 
občine 6538 ha, bi smelo biti na tem površju  največ do 170 čebeljih družin.
V resnici jih  je  pa  4305, to rej nad 4000 preveč. Tega površja p a  ne tvorijo 
samo lepi drevoredi z medovitimi drevesi, said ni in cvetlični vrtovi, pisani
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travn ik i in obširni gozdovi. Nasprotno! Vcli'k del površine pokrivajo  gole 
stavbe, dvorišča, ceste, trgi, železnice, vode in nekaj m očvirnatega sveta, kar 
je  vse za čebelarstvo neprim erno. Če računam o, da  znaša ta  neproduktivni 
svet polovico vsega površja, ostane za 4305 panjev 3269 ha ali za eno družino 
okrog 75 a, to je ploskev, ki je  dolga 87 m in p rav  toliko široka, kar je vse
kakor premalo, če pomislimo, kako malo je na njej medečih rastlin. Zato se nič 
ne čudim, da  ne pridelajo, d a  sploh ne m orejo p ridela ti čebelarji n iti toliko 
medu, da bi krili stroške, am pak m orajo leto za letom svoje čebele krm iti, 
če jih hočejo ohraniti pri življenju.

Z nekaterim i odličnim i ljubljanskim i čebelarji sem že večkrat govoril 
o počasnem razvoju čebeljih d ru ž in  spom ladi na ozemlju ljubljanske občine. 
Kje tiči vzrok? Gotovo v pom anjkanju hrane. Važen, da, odločilen del te hrane 
je  obnožina, ki je za zalego to, k a r za otroke vsakdanji kruh. Ce tega ni, 
vpijejo, da so lačni. Zaradi lakote otroci hirajo, naposled n mr o. P rav  tako  je 
p ri čebelah. Po natančnih  opazovanjih porabi žrka v 6 dneh 0,15 g obnožja. 
Po D ufourju  z leže m atica na leto 156.120 jajčec. Ce pomnožimo porabo obno- 
žine ene žrke z ‘navedenim  številom jajčec, iz 'katerih  se izležejo žrke, dobimo 
23.418 gramov ali okroglo 23 kg. Na leto porabi torej vsaka čebelja družina 
23 kg obnožine. Ker je v L jubljani 4305 panjev čebel, potrebujejo te 23 kg 
k ra t 4305 =  99.015 kg =  990 stotov ali okroglo 10 vagonov obnožja. L jubljanski 
čebelarji! Ali ste pomislili že k d a j na to? To je ogromna množina cvetnega 
prahu. Zatorej se ne smemo čuditi, če se čebelje družine spomladi ne razvijajo  
tako, kakor bi se m orale in kakor to vsi željno pričakujem o.

K vsemu tem u so sc p rid ružila  še leta 1939, 1940 in 1941, ki so bila za naše 
čebelarstvo naravnost usodna. Čebele niso nabrale niti toliko, da  bi se mogle 
Sproti preživljati. D a smo jih  obvarovali pogina, smo jih krm ili z denatu- 
riranim  sladkorjem , jeseni pa združevali in  nakrm ili za zimo. L jubljanski 
čebelarji so porabili v teh letih  povprečno po 5 kg  na pan j, v treh  letih torej 
15 kg sladkorja, k a r da za Okroglo 4300 panjev  64.500 kg. K ljub veliki skrbi 
in požrtvovalnosti čebelarjev pa je mnogo čebeljih d ruž in  propadlo. Mnoge 
so padle za nosemavostjo. l ju b lja n sk o  čebeloistvo je bilo zaradi tega oškodo
vano za težke tisočake.

Tako obupna stanje nas m ora p re j ali slej p rip e lja li do tega, da popol
noma opustim o čebelarstvo, k a r bi bilo velika škoda za naše sadjarstvo in 
sem enarstvo.- Saj vemo, da opraše čebele nad 90 % vsega cvetja pri sadnem  
drevju. Zato tudii lahko smelo trdim o, da koristijo  čebele dese tk ra t več 
drugim  ljudem  kakor pa čebelarju samemu. To znajo ceniti am crikanski 
sad jarji mnogo bolj kot naši. O ni p lačajo  lepo odškodnino čebelarju, ki hoče 
p rep elja ti svoje čebele spom ladi v času cvetenja v njegov sadovnjak na pašo, 
d a  mu čebele opraše čim več cvetja. P ri nas pa nastane nered hoik ra t kreg 
in p re p ir  med sosedi zaradi čebel.

Kljub vsem neprilikam  pa ljubljanski čebelarji vendarle niso še popol
noma obupali. S tem  so dokazali veliko ljubezen do svojih čebel. To ljubezen 
je  podprlo tu in tam  kako  leto, v katerem  so le pridelali nekaj medu. Tako 
izredno srečno leto je bilo 1928. Iz podatkov opazovalne postaje v L jubljani 
sem posnel, da je  prinesel pan j na tehtnici nad 40 kg medu. Tega donosa si 
ne morem pojasniti drugače, kakor samo tako, da  je  v tem lotu res »medil
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vsak kok . O dtlej dalje pa so bila vsa leta za čebelarstvo v L jubljani bolj ali 
m anj suha, zadnja pa naravnost usodna, kakor sem že zgoraj omenil.

Da rešijo svoje čebele propada, so jih mnogi ljubljanski čebelarji v po
slednjih letih »preselili« na deželo, k jer so povoljnejše pašne razm ere, kar 
nam  kažejo opazovalne postaje. Mnogi so začeli p revažati čebele v pašo. 
Tako so nekateri izrabili spom ladansko resje, drugi travniško in gozdno pašo 
na Notranjskem  in na Kočevskem. N ajzadovoljnejši pa so bili tedaj, ko je  
medila hoja pod Krimom. T iikrat je bilo tam  nakopičenih do 5000 panjev. Pod 
Krim so p ripelja li celo gorenjski čebelarji svoje čebele. V avgustu pa so vozili 
svoje čebele v ajdovo pašo na šta je rsk o  in na Dolenjsko. Če je bilo količkaj 
ugodno vreme, se je trud izplačal.

Ali je mogoče na ozemlju mestne občine ljub ljanske kaj storiti za zbolj
šanje čebelarstva? Vsekakor! Predvsem  lahko stori km etijski oddelek m arsikaj 
dobrega za zboljšanje čebelje paše. Tako bi sc dalo zam enjati drevje nekaterih  
drevoredov s takim , ki daje  mnogo obnožine ali celo medi, hkrati pa  je tudi 
lepotično drevje. T aka drevesa so: lipa, brest, javor, božje drevo, akacija,, 
p ravi kostanj, ka ta lpa , gledičevka, tulipovec itd. Izmed grm ičja naj omenim 
lesko, dren, mahonijo, bisernik.

Po park ih  bi se m orda dale nasaditi take cvetice, ki dajejo mnogo obno
žine Po svojih obširnih zemljiščih, ki jih  ima v Mestnem logu in na Barju, 
bi m estna občina lahko posadila na stotine vrb raznih zvrsti. Čebelarsko 
društvo' bo imelo v bodoče takih  dovolj naprodaj. Ako bi občina in posa
mezni lastniki svojih zemljišč v Mestnem logu in na B arju posadili vsako 
leto nekaj sto ali tisoč vrbovih sadik, ki cveto v razdobju dveh mesecev, to 
je  v aprilu  in m aju, bi imeli v nekaj letih na tisoče vrbovih grmov in dreves, 
ki dajejo spom ladi največ cvetnega prahu.

Mesina občina je že večkrat dokazala, da zna ceniti čebelarstvo, ker je 
podelila ljubljanski čebelarski podružnici denarno podporo. P rav  tako je 
letos poostrila nadzorstvo nad obiralci lipovega cvetja, da niso lomili vej. 
Svojim uslužbencem je naročila, da so pazili na one prodajalce, ki so p rin a 
šali na trg vrbove vršičke, ki so zaščiteni. P repričan  sem, da bo tudi v bodoče 
rada podpirala  težnje svojih občanov-čebelarjev in jim  pom agala po svojih 
močeh p ri zboljšanju čebelje paše.

Mnogi čebelarji v L jubljan i so tud i hišni lastniki. Poleg hiše imajo večje 
ali m anjše vrtove. Skrbe naj, d a  odstranijo z v rta  vse tisto grmičje, ki ne 
daje  obnožja, in ga nadomeste, k jer je le mogoče, z vrbovim grmom. Prostor 
za kompost naj ograde samo z vrbo. Z dobrim  zgledom bodo vplivali tudi 
na sosedne lastnike vrtov. Breze in  topole bi zam enjali z medečimi drevesi.

V zadnjem  času močno priporočajo  sajenje sončnic. Če sc nekoliko 
ogledamo po neposredni bližini mesta, opazimo, da je skoro ves svet obdelan. 
Med drugim i rastlinam i opazim o tudi dokaj sončnic. Seveda ne more to 
število odločilno vplivati na donos medu in obnožine; vendar pa je to le 
m ajhen donos k zboljšanju čebelje paše. Ko pa se bo uresničil v bližnji 
bodočnosti načrt, da bodo posadili na ljubljanskem  barju  več tisoč ha s sonč
nico, tedaj pa  to ne bo za razvoj čebelarstva brez pomena, zlasti v mesecu 
ju liju , ko ni skoro nobene druge čebelje paše.

Ob zaključku naj še pripom nim , da so čebelarske podružnice na področju 
mestne občine ljub ljanske delavne in skrbne. L jubljanska podružnica je-
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kupila  pod Krimom večje zemljišče, kam or je postavila svoj čebelnjak za 
270 AZ-panjev, ki ga je zgradila že leta 1923. V Starošincili je imela svoj 
čebelnjak za ajdovo pašo. Za spom ladansko pašo pa si je postavila čebelnjak 
v Senožetih ob Savi. P rav  tako je  zgradila viška podružnica za svoje člane 
čebelnjak pod Krimom.

1'ako, dragi ljubljanski čebelarji! N apisal sem nekaj besed, ki so me 
težile že vse leto. Naj vam bodo v pouk, zanamcem pa v dokaz vaše ljubezni 
in požrtvovalnosti do čebel ter velikega zanim anja za zboljšanje čebelje paše 
in čebelarstva sploh na ozemlju mestne občine ljubljanske.

O p.ured .:  Ta članek je napisal pokojni Kobal km alu po osvoboditvi.

P R E P R O S T O  D O D A J A N J E  MAT I C
V A L  K O  R A Z I N G E R

Mnogo smo o tem že govorili, razprav ljali in m arsikaj preizkušali, a z 
uspehi še vedno nismo zadovoljni. Vse preveč m atic smo pri tem izgubili, 
pogosto najboljših, za katere nam je bilo zelo žal. Spremembe vladavine 
povzročajo pri narodih cele revolucije, nekako podobno je pri čebelah.

Vsi vemo. kako nerada sprejm e čebelja družina matico, ako ima količkaj 
možnosti, da si vzpodredi svojo iz lastne zalege. Brez m atice je čebelja družina 
zapisana propadu. 1 o pa  nam, čebelarjem ne gre v račun, ker nastane s tem 
velika škoda, ki jo lahko preprečim o s tem, da dodamo čebelam matico. Ce je 
nimamo, pa vzamemo jajčeca. Čebele imajo svoj način življenja, ki ga še 
vse prem alo poznamo. Ce naš poseg ne bo v harmonični in naravni povezavi 
s čebelami, pri dodajan ju  m atic p rav  gotovo ne bomo uspeli. Čebele imajo 
svojo govorico. N ekaj te že poznamo, a še vse premalo, da bi jih mogli povsem 
razum eti, kako in kaj.

Sedaj pa  si oglejmo naraven način dodajan ja matic, ki je preprost, eno
staven in uspešen, da tudi začetniku ne dela prav  nobenih težav, čebele pa 
se z njim  hitro spoprijaznijo.

Odrežem o štirioglat kos žičnate mreže, velik 1 do 2 dni2. Ob straneh to 
mrežo zapognemo, da dobimo neke vrste pok rov. Širina zapognjenih stranic 
naj bo okoli 12 mm. M atico dodamo takole:

Najprej odpremo brezm atični panj in v njegovem plodišču napravim o 
prostor za 1 sat. Iz p rašilčka ali drugega pan ja  potegnemo sat z matico, ki 
jo hočemo dodati brezm atičnem u. Sat mora imeti zgoraj nekaj medu, spodaj 
pa prazne celice in precej m ladih čebel.

P rip rav ljen  žičnati pokrov poveznemo preko m atice in čebel ter ga 
potisnemo v celice, da se vanje udere in dobro utrdi. M atica in čebele se lahko 
pod pokrovom prosto gibljejo, imajo dosti prostora in medu, m atica pa tudi 
dosti dojilj in praznih  celic za zaleganje jajčec. Čebele, ki so na satu zunaj 
pokrova, pa ometemo. Tako prip rav ljen  sat z m atico in čebelami pod po
krovom potisnemo v p rip rav ljen  prazen prostor brezni a tičnega panja. N apol
nimo še p ita ln ik  in naše delo je opravljeno. Vse ostalo prepustim o čebelam 
samim.
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S K R l i  ZA S T R O K O V N O  V Z G O J O  Č L A N S T V A
J O  Z E G R M E K

Čebelarsko društvo  M aribor posveča med drugim  precejšnjo skrb  stro
kovnem u izpopolnjevanju svojih ('lanov. V zim skih dneh. ko naše čebelice 
mirno ždijo v svojih gnezdih, tedaj, ko imajo čebelarji največ časa, p rire ja  
že vrsto let razna teoretična p redavan ja , ki se navadno vrste v treh  zaporednih 
nedeljah. Če želi imeti katera  izmed 27 čebelarskih družin predavan je na 
svojem območju tud i preko  leta, pošlje društvo predavate lja  iz svojih vrst 
brezplačno.

Tako je tud i letos organiziralo troje predavanj. Prvo je bilo v nedeljo 
dne 31. 1. 1%5, ko nam  je p red av al profesor Senegačnik iz L jubljane o po
membnih činiteljih , ki vplivajo na boljši uspeh v čebelarstvu. V nabito  polnem 
razredu Ekonomske srednje šole M aribor je bila zbrana pestra čebelarska 
druščina iz M aribora in okolice. Zelo pazljivo smo sprem ljali izvajanje lov. 
profesorja, ki je dal največji poudarek p rav iln i in pravočasni oskrbi čebeljih 
družin, da zazimimo močne plem enjake z mladimi čebelami in rodovitnimi 
izbranim i m aticam i. D a to dosežemo, m oram o čebelje družine pravočasno 
krm iti, če ni potrebne paše. Tudi na preventivno zdravljenje ne sunemo poza
biti. Novo zdravilo fumiidii B, ki ga'bomo lletos uvozili, je zelo učinkovito proti 
nosemi, ub ija  p a  tud i druge klice in  vzpodbuja čebele k večji delavnosti. 
Močne družine se spom ladi kaj h itro  razvijejo, zlaisti če jih  krm im o na zalego 
po sodobnem načinu. Zato ne smemo zam uditi nastav ljan ja  oziroma prestav
ljan ja , sicer nami izroje. P riporoča postopno ali delno prestav ljan je  z do
dajan jem  že izdelanih lepih m ladih satov in satnic. T udi gradMmi satnik  je 
važen činitelj za preprečevanje rojenja, zato ga moramo redno izrezovati. N aj
zanim ivejša pa  je bila tema o preprosti sodobni vzreji dobrih matic. Njegov 
način p o d ajan ja  je  zelo p rije ten  in privlačen, ker je zelo dinam ičen, 
sproščen in razum ljiv. Z vmesnima šaljivkam i in raznimi čebelarskim i doži
vetji p a  snov še bolj popestri. Želimo, da bi ga še večkrat poslušali, mogoče 
kdaj pa k d a j tud i na televizijskih zaslonih!

N aslednjo nedeljo dne 7. II. 1965 pa smo poslušali predavanje tov. Lob
nika iz M aribora, ki je s svojimi dolgoletnimi izkušnjam i in prirojenim  čutom 
za opazovanje precej podrobno obdelal nekatere finese v čebelarski praksi. Kot 
dolgoletni! izkušeni pedagog nam  je v zelo razločnem  in pravem  čebelarskem 
jeziku p renašal svoje izkušnje. Njegova teorija in praksa temelji na biološki 
naravnosti, čem ur p rip isu je  največji pomen. Vzredil je rod, ki redno prelega 
matice. Od prelegajočih družin  z najboljšim i1 svojstvi je  jem al m atičnike in 
jih  vcepljal p rip rav ljen im  družinam . Zaradi odvzetih m atičnikov so prele- 
gajoče družine vnovič nastavljale m atičnike. Tako je v določenem obdobju 
doisegel svoj namen. Poleg tega ima nekaj svojih značilnosti p r i  dražilnem  
krm ljenju  in  prezim ovanju. Sveži kvas posipuje s sladkorjem  toliko časa, 
dokler ga ta absorbira. Približno razm erje 1 : 2, to je en del kvasa in dva dela 
sladkorja. Nastalo goščo segreje do 50° C, da uniči kvasne glivice. Pri tem 
pobira pene z vrha. Tako p rip rav ljeno  k la jo poklada v m ajhnih  količinah, 
d a  jo čebele sproti! porabijo (vsak drugi ali tre tji dan  po eno m ajhno zaje
malko, lahko celo na brade panjev  od spredaj, če so čebele toliko' močne,
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da so zvečer Se na žrelih in da do z ju tra j znesejo k lajo  v gnezda). Kvas 
nam reč nadom ešča prepotrebne beljakovine in se družine izredno lepo raz
vijejo. Prezim uje pa  p ri zastrtih  pročeljih. Pred skladovnice n a mesi i v lOcni 
razdalji od žrel velike, v rtnarske sl »milice, nato pa  jih p rek rije  v še večji 
razdalji okrog 50 cm z lesonitnim i ploščami. Tako zastrti pan ji ne občutijo 
zimskega n ihan ja tem perature in čebele ne izlet a vajo v hladnih  sončnih dneh. 
K adar pa je zunanja tem peratu ra  že prim erna za izletni dan, odvzame prej 
navedeni opaž in čebelam omogoči izlet in trebljenje. Potem jili pa  zopet zastre. 
Ko se pa ozračje toliko ogreje, da čebele lahko že kar vsak dan izleta vajo, 
tedaj prenese opaž na zadnjo  stran  skladovnic in tam kaj dobro zapazi' d ru 
žine. S tem načinom prepreč i izgubo dragocenih čebelic, ki bi m orda zaradi 
hladnega zraka popadale  v sneg in tam kaj pomrle. Panji so spomladi p rav  
tako  močni kot jeseni, razen tistih  m rtvic, ki zaradi starosti podležejo. Poleg 
tega nam  je povedal še veliko drugih zanimivosti. Njegovo izvajanje nam  je 
bilo na splošno všeč.

T re tje  predavanje pa je  bilo v nedeljo dne 14-. II. 1965 na istem mestu. 
Udeležilo se ga je preko 100 članov. T okrat je predaval znani čebelarski 
p rak tik  in odlikovanec z na j  višjim  redom Antona Janše I. stopnje tov. Ki ra r  
iz M alečnika pri Maril»oru. K ljub svoji starosti je bil v izredni formi, lem e 
predavanj so bile zanimive, zlasti zato, ker so bile poleg tehnične obdelave 
podkrepljene z gospodarskimi računi. Povedal nam je nekaj značilnosti p an j
skih notran jih  dim enzij glede na prezim ovanje in donos. Ne bi si m islili, 
kako važni so centim etri in m ilimetri. Po tem  študiju  je prišel do svojega 
pan ja , ki ima določene prednosti, zlasti novejši panj. Razumie se, da je treba 
poleg tega skrbeti za pravilno opravljanje , dobro čebelje plem e (rod) in pašo. 
Ce te ni na stalnem  stojišču, je  potrebno prevažati tja, k jer je. Za prevoze 
je  K irarjev  panj odličen. Prevaža lahko po več dni v največji vročini, ne da 
bi p rek in il in izpustil čebele. Tako p ride na pasišče brez izgub. K akšna 
prednost je to, si prevaževaloi lahko predstavljam o. Njegov p an j je prik laden  
tudi za pohorsko mano, ki zelo hitro  k ristaliz ira  že v satju. V ta nam en ima 
v mediščneni širokem  satju v sredini pločevino, ki daje trdno osnovo. Medtem 
ko mi lomimo satovje p ri točenju iz AŽ-panjev, čim malce zamudim o (m ana 
se nam reč strd i že po treh dneh) in tako  cesto mučimo žival s pogostnimi 
točenji, K irarja  vse to ne moti.

Naš m ojster ima za seboj zares obilico dragocenih izkušenj, saj je posvetil 
čebelam vse svoje življenje. Znal je prisluhniti u tripom  njihovega življenja 
in p rav  nič se mu ne čudimo, če pravi, d a  »se res zna s čebelami pogovarjati.« 
Svoje bogato znanje prenaša’ tudi1 na druge čebelarje, zlasti na m lajšo gene
racijo. P rav  nič mu ne zavidam o nekaterih  »skrivnosti«, za katere pravi, da 
še nii prišel čas, da bi jih  razodel slovenskim čebelarjem. Zaradi njih  sc p rav  
nič ne vznemirjamo. Tu'di nismo preveč radovedni in k a r mirno spimo, vedoč, 
da lahko prav  dobro  in uspešno čebelarim o tud i brez njih. D a je znan daleč 
preko m eja naše republike, vedo povedati tudi čebelarji iz sosednjih republik . 
Skoro ni nedelje, da ga ne bi obiskali čebelarji iz vseh krajev  Slovenije. Sem
kaj p rih a ja jo  na izlete in m ojster K irar jih vselej gostoljubno sprejm e, potem  
pa se začne z njimi pogovarjati tako, kot zna samo on.

Ob koncu naj še omenim, da p rip rav lja  naše društvo še en tečaj za 
vzrejo matic. Vodil ga bo tov. Lobnik. V program u imamo tudi tečaj za vete
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rinarske pomočnike za pregled čebel in za m ikroskopiranjc. Za naraščaj pri 
d ijak ih  Srednje km etijske šole v M ariboru je  ustanovil tovariš Lobnik čebe
larski krožek, na katerem  predava vsak drugi petek. Ze preko 300 dijakov 
je  v zadnjih  letih obiskovalo njegova predavanja. Pri poučevanju in p red a
vanjih pa  pogreša p redavatelj prim eren učbenik. Zato ga nam erava v bližnji 
prihodnosti napisati. Kot vidimo, društvo  pravilno usm erja svoje delo in težnje 
za napredek čebelarstva. Z vsem tem prizadevanjem  pa bi morali bili sezna
njeni tudi pristojni oblastni organi in dati m oralno ter m aterialno pomoč za 
nadaljn je  uspešno delo.

m o j e  Č e b e l a r j e n j e
M I L A N  P E R C

O glašam  se prvič kot m lad čebelar. Na k ra tko  bi rad  opisal svoje čebe
larjen je  in težave tukajšn jih  čebelarjev. Ko sem začel hoditi v šolo, sem imel 
nekaj let čmrlje. Naredil sem jim  m ajhen AZ-panj, kakršnega sein videl pri 
nekem čebelarju. Cez poletje je  teklo vse v najlepšem  redu. Ko pa je prišla 
jesen, so jo popihali. Ko som bil star 12 let, sem dobil od bližnjega čebelarja 
m ajhnjega kran jiča, v katerem  je bila zelo šibka čebelja družina. Čebele mi 
je dal zastonj, ker je vedel, da imam veselje do njih. Prinesel sem jih domov 
v začetku novembra. Takoj sem jih začel krm iti. Komaj sem pokrm il 3 kg 
sladkorja, že je pritisn il mraz. Celo zimo sem bil v skrbeh, kaj bo z njimi. 
Na srečo je bila pom lad zelo zgodnja, zato sem lahko krm il že m arca. Sedaj 
sem star 16 let in imam že 6 AZ-panjev. Že od rane mladosti sem želel, da bi 
postal čebelar in najsrečnejši dan je bil zame tak ra t, ko sem prinesel domov 
prvega kranjiča. Vsako leto mi je dal potem ta panj okrog 20 kg medu, lansko 
leto pa celo 28 kg. K ljub lanskemu dobrem u donosu so čebelarji vseeno tarnali, 
da m uha ne da kruha. Iz leta v leto krčijo  čebelarji svoja čebelarstva, to pa 
je posledica nizkih cen medu. Cini bolj se dražijo  življenjske potrebščine, tem 
bolj padajo  cene medu. Naj navedem samo tale prim er: leta t% 3 smo prodali 
med po 440 din, lani pa po 380 din za kg. To pa tudi povzroča razpad  čebe
larskih družin. C elx 'larji se ne zanim ajo za čebele, zato pa tud i zanem arjajo 
čebelarske občne zbore in predavanja. Tako je  razpad la  tudi naša družina 
Lesično ter se prik ljučila  CD  Kozje. V našem kra ju  se iz leta v leto povečujejo 
ribezovi nasadi in vedno bolj up ad a  število čebeljih družin. Kdo bo v bodoče 
opraševal milijone in m ilijone ribezovih cvetov, če ne bo čebelic? In kdo 
bo oškodovan? P rav  gotovo tudi km etijska organizacija. Zato bi m orala 
tudi ona pom agati razvoju čebelarstva. Posebno p a  grešijo km etijske organi
zacije, ker škropijo  svoje p lan tažne nasade p rav  tedaj, ko cvete regrat pod 
drevjem , ne da bi opozorile čebelarje. S teni povzročajo škodo čebelarju, 
seveda pa tud i sebi. Kaj pomaga poškropljeno drevje, če ni čebel za oprašitev? 
P rav  bi bilo, če bi vsa skupnost gledala na čebele, saj bodo njej več koristile 
kakor pa čebelarju. Tu sem se le malo dotaknil perečih vprašanj v našem 
čebelarstvu. N aj se še kdo drug oglasi in potrdi moje m nenje, saj sem pre
pričan, da je tudi drugod čebelarstvo prav  tako v kritičnem  stanju.
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novice iz č e te H e g a  sveta
Še o čebeljem  piku. Mnogo čebelarjev  

meni, da čebele pač m orajo  p ikati. Kdor 
je  obču tljiv , se lahko  za v a ru je  s p ri
m erno obleko, ki pa navadno nič ne 
koristi, če čebelar ne postopa pravilno.

Začetnik stori prav . če dela že od sa
mega začetka p ri čebelah brez zaščitne 
obleke in če le mogoče brez kape. Tako 
se takoj p riuči tem u, k a r  je važno pri 
oprav ljan ju  čebel, da dela predvsem 
m irno  in varno. Ali je  končno res tako 
hudo, če ga v prvem  času čebele pika jo 
in pri vsakem  piku obupno zastoka? 
Č lovek m ora včasih prenesti še mnogo 
večje bolečine. Veliko čebelarjev  izhaja 
brez kalpe. u p o rab lja jo  jo  kvečjem u le 
ta k ra t, k ad a r m orajo  dela ti v sm eri 
čebeljega leta ali kad a r se je  roj usedel 
tako. da ga čebelar ne m ore ogrebsti, 
ne da bi čebele razdražil.

Č ebele im ajo  želo. da z n jim  zav rača jo  
svo je sovražnike. Njihov, sovražn ik  je  
tudi čebelar, če slabo ravna ž njim i.

K ako pa naj ravna!1 Tega se m ora 
naučiti kak o r vsega drugega dela pri 
čebelah. P rev idno  na j odpre p an j, da 
čebele tega n iti ne »občutijo«, in ga 
po končanem  delu zopet p rev idno  zapre. 
Če se hočejo  raz b u rja ti, jih  m alo »po
boža« z m alenkostjo  d im a; če ga je  
preveč, se p restrašen e  um aknejo , pa se 
navadno km alu v rne jo  o jačene. Č ebelar 
m ora sk rbeti, da se v ra tca  in okenca ne 
za tika jo . Če so okenca zam azana z zade
la vino ali so se od vlage napela, si po 
maga 7. dletom ; zelo prim erno je ameri- 
ka nsko.

D im a ne u p o rab lja jm o  pogosto, dobro 
pa je , da z njim  vsakokra t nakadim o 
čebele. Če se je  kaka d ružina že ra z 
bu rila  in je  nismo tako j pom irili, po
d iv ja in jo  je  potem  težko  potešiti.

D obro je , če ima čebelar fin občutek, 
da spozna, na k a j reag ira jo  n jegove 
čebele. T ako  se lahko izogne vsaiki raz
burjenosti. Mnogo čebelarjev  o d k lan ja  
rokavice, k e r tv o rijo  izolacijo  m ed če
b elarjem  in čebelo. Č udovito  je, k ak o  si 
je  prav i čebelar s svojim i čebelam i 
z leti v bistvu enak.

Močne vonjave so čebelam  zoprne, tudi 
duh po potu. Če imamo opravka s če
belam i. odložim o vso nepo trebno  obleko,

da se ne potimo. O bleka naj bo ne le 
zračna, am pak  tudi gladka. Blagovi. na 
ka terih  čebele ne m orejo  dobro lesti, so 
neprim ern i, ker d raž ijo  čebele, da p i
kajo. T reba se je  tudi tako  obleči, da 
čebele ne m orejo zaiti v obleko — v 
hlačnice, rokave in o v ra tn ik . Da ne 
lezejo v rokave, je  dobro natakn iti 
k ra tk e  kom olcuike. Če čebela zaide v 
obleko, večinom a v sm rtnem  strahu  piči. 
S prepotenim i kon ji ne sm em o v bližino 
čeb eln jak a ; čebele jih tak o j množično 
napadejo  in jih  neredko  do sm rti opi
kajo. Koze in pse čebele zaradi n jih o 
vega vonja posebno sovražijo , pa tudi 
živali z m ehkim  krznom  in celo ljud i 
z dolgimi lasm i, posebno ženske. Zaple
te jo  se v lase, nato de la jo  nenavadne 
glasove, cvilijo. To je znak, ki ž njim 
k ličejo  svo je  sestre na pomoč. Te potem 
tud i tako j pridejo , če slišijo  glas. Če 
čebela piči, je važno, da želo tako j od 
stran im o  iz kože, pri tem pa pazimo, da 
vsebine strupenega m ehurčka ne stis
nem o v rano. To delo najlepše  opravim o 
z nohtom  na kazalcu  roke, ki naj bo v 
ta nam en p recej dolg. Tega me je  naučil 
naš sta ro s ta  tov. Bukovec. Res se obnese! 
Čim d a lje  ostane želo v koži, tem  večja 
je  bolečina. Ko smo želo odstran ili, 
d rgnem o h itro  n ek olik o k rat z roko po 
rami. To om ili bolečino. Razen tega lahko  
hladim o, s tem da pokrijem o rano z 
moikiro k rpo; hladna zem lja ima enak 
uspeh, pa tudi sočna to lis tie . ki ga več
k ra t menjam o, se je obneslo. Liste 
črnega ribeza pa se ne sme upo rab lja ti, 
ker bi ž njim i bolečino le še stopnjevali 
do neznosnosti. Če drgnem o rano  s k u 
h in jsk o  soljo ali kisom  ali ocetnokislo 
glino, se večinom a ne p o jav ijo  h u jše  
otekline.

N avedeni ukrep i so potrebni večinoma 
le začetniku. Če smo bili že večkrat op i
kani, postanem o sčasom im uni. Bolečino 
še kom aj občutim o, ne o tečem o pa sploh 
nič več.

Pri o p rav ilih  v čebeln jaku  im a čebelar 
dovolj možnosti, da se izogne pikom. 
Po trebna dela p red  čebelnjakom  naj 
opravi, ko čebele več ne iz letavajo . V ča
sih mora iti ob čebel« jakovi fron ti; to 
naj stori v oddaljenosti enega m etra,
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sicer vznem iri s tra ž a rk e  p ri žrelu. Če 
hoče čebele om esti s satov, na j jih  po
p re j za k ra te k  čas zloži na kozico, da se 
•napijejo  medu. Tudi v m edišču lahko 
čebele z diunom p r ip ra v i clo tega, da se 
n ap i j e  jo  m edu in lahko  potem  posa
m ezne sa te  je m lje  iz panja.

P ri dolgih vožn jah  se čebele včasih 
vznem irja jo . Da pa potem  p r i o d p iran ju  
žrel ne p lanejo  d iv je iz pan jev , je  dobro, 
če žre la  p red  odhodom  n a  pot zadelam o 
s krpo, m ahom  ali fimo o tavo  neprodušno 
in nep ropustno  za svetlobo. T ako  se če
bele m ed vožnjo  usm erijo  od žrel k  p re 
zračevalnim  n ap rav am  in potem  p ri od
p iran ju  v žrelih  ni čebel, ki bi se usu le 
n a  čebelarja .

K m irnem u »sožitju« s čebelam i lahko 
čebelar m nogo p ripom ore  s tem, da si 
ne vz re ja  satanov. Z m a jh n o  n ep az lji
vostjo  p r i  o p ra v lja n ju  m ore začetn ik  in 
celo skušen čebelar sp rem en iti m irno  
d ružino  v sa tana, ki potem  ostane lahko  
ta k a  včasih celo po le tje , vendar pa la s t
nost navadno  ne prezim i; spom ladi je 
ta k a  d ru ž in a  n avadno  zopet m irna.
Po »W estfälische B ienenzeitung« — S. R.

N ov čeb elarsk i list. Y B eogradu je  
začel izh a ja ti 1. ja n u a r ja  1965 nov čebe
la rsk i lis t »Jugoslovansko pčelarstvo«.
V uvodniku  je  rečeno, da im a list poleg 
d ru g eg a  p redvsem  nam en pospeševati 
zadružno  in socialistično čebelarstvo. 
L ist je  razp isal tr i nag rade v znesiku 
850.000 d in a rjev  za n a jb o ljše  članke o 
tehno log iji o p ra v lja n ja  velik ih  čebelar- 
stev. U reju je  ga znani srbski čebelarski 
delavec Tilhomir Jevtič. P redsedn ik  u red 
n iškega odbora je  M aks K nuelj, med 
ostalim i člani pa je  tud i ing. Jože R ihar 
iz L jub ljane . p

Iz K eh lerjevega  pism a. »Zares se ču
dim, da so cene m edu p r i vas tak o  nizke, 
k o  so v en d a r cene ž iv ljen jsk ih  p o treb 
ščin tako narasle . T udi p ri nas se je  vse 
podražilo. P red  le ti smo p lača li za tisoč 
k a rto n sk ih  lončkov za m ed 7 funtov 
(Funt je  2200 din), zdaj pa jih  m oram o 
d a ti zan je  k a r  50. T udi plače so se zelo 
dvignile. M edtem  ko smo p lačali delavcu 
p re d  le ti 36 šilingov, jih  zasluži sedaj 
240 n a  teden. (Šiling je 200 din.) No, cena 
m edu se je  vendarle zvišala ?.a 200 %.

Res še ne vem, če ise bom lahko  ud e
ležil kongresa v B ukarešti. Če pa bom

šel v Rom unijo, boni n ap rav il ta izlet 
z avtom  v družbi z dr. Tovvnsendom z 
univerze v Guelpliu v K anadi, verjetno 
pa m e bo sp rem lja l še dr. W. C. Roberts. 
O ba znanstven ika gotovo poznate iz če
belarske  lite ra tu re . Dr. Tow nsend je  z 
d o k to rjem  Mac.kensenom izpopolnil teh
niko um etnega o sem en jev an ja  m atic v 
ZDA. Če pridem  na kongres, se bomo na 
povratku u stav ili za dva ali tri dni v 
L jub ljan i. Prof. Tow nsend in dr. R oberts 
si že od nekda j srčno želita, da bi spo
znala k ra n jsk e  čebele in  v idela k ra j, 
‘k je r  se je  rodili znam eniti Anton Janša.«

O p  ur,: Prof. dr. Tow nsend in prof. 
dr. R oberts sta  svetovno znana čebelar
ska  znanstven ika. V našem  listu  smo že 
večk ra t om enjali n ju n o  ime. Prof. Tow n
send se u k v a r ja  m ed drugim  tudi z 
m atičjim  mlečkom  in š tu d ira  n jegov 
vpliv na rak a s ta  obo len ja. P rav  gotovo 
lx>mo slovenski čebelarji z n jun im  ob i
skom izredno počaščeni. Če bosta p rišla , 
ju  bom o naprosili^ d a  bi nam  k a j pove
dala  o  svo jem  delu im znanstvenih  ugo
tovitvah. S lovenske čeb e la rje  bomo o 
tem  pravočasno  obvestili1 po rad iu  in 
časopisih.

E. S.

N ove čeb elarsk e k n jige . V angleškem  
jez iku  je  izšla v novi izda ji k n jig a  zna
nega angleškega čebelarskega znanstve
n ika Snolgrova pod naslovom  »Rojenje, 
njegova kon tro la  in p reprečevan je« , 
k n jig a  im a U t s tran i in je  doživela že 
en a js to  izdajo.

V nemškem jeziku sta  izšli dve novi 
čebelarski knjigi: E. Koch: D er che
m ische In s tin k t d e r B iene und  der Heil- 
w ert des deutschen Honigs. (Kemični 
in stink t čebele in zd rav ilna  vrednost 
nem škega medu. N iirm berg: D eutscher 
lm kerbund , 42 stran i, 3 izdaja . Leirner, 
E.: Aber die Biene nu r findet die Siissig- 
keiit. (Toda sam o čebela n a jd e  sladko 
tekočino). D üsseldorf: Econ V erlag, 248 
s tran i +  24 slilk.

E. S.

A li se  da huda gniloba ozdraviti z 
zdravilom ? Popolnom a zanesljivega zd ra
vila p ro ti hudi gnilobi še nimamo. Tudi 
suilfatiazol ne m ore sam  ozdrav iti gni
lobe, kvečjem u lahko  z d ra v ljen je  pod
pira . N evarno  je  to rej, če se sk u ša jo  
čeb e la rji p ro ti te j ]x>lezni 1 Miriti z zd ra 
vili, sam o d a  se izognejo p rija v i. Ni
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sram ota , če je  kdo  dobil v čebeln jaku  
gnilobo, sram ota p a  je , če jo  zamolči in 
tako  p rep reč i s trokovn jaško  sanacijo , ki 
jo  izvrši bolezenski izvedenec.

B ienenvater 1963/5 — S. R.

Barva m atic za leto  1965 je  m odra. 
M oder je  zato tud i ov itek  našega lista. 
O dločili sino se, na j ima ov itek  vsako 
leto tisto  barvo, k i je  določena za zazna
m ovanje matic.

E. S.

Sirska sv iln ica , c igansko p erje. (Asele- 
p ias syriaca.) / e  več le t p rip o v ed u je jo  
č e b e la r ji o neki zelo m edoviti rastlini, 
k i raste  ob Savi od Brežic do Zagreba. 
R astlin i p rav ijo  »cigansko perje« . Po 
posredovan ju  tov. Peršiča iz Šenkovca 
sem  končno prišel do strokovnega imena 
te rastline, iki se im enuje svilnica (Ascle- 
p ias syriaca). Dr. Piskernikov®  jo  op i
su je  takole: Svilnica spada v raz red  ko- 
koševccv in zraste  do 2.5 m visoko. Ima 
ja jčaste , podolgaste liste, ki so dolgi do 
2 dm iin po spodnji s tra n i polstern'. C veti 
im ajo viseče zalistne kobule. Sad je  
debel, polsten, bodičast siv mešiček. 
Svilnica spada med k u ltu rn e , a podiv
ja n e  rastline. Plod je  sem enski mešiček 
s šemami, k i im a jo  šop dlačic. Tovariš 
Peršič p ripovedu je , da rab ijo  te dlačice 
cigani', ki po ln ijo  z njim i b lazin ice za 
spanje. O d tod ime cigansko perje. Bast- 
lina cvete m eseca ju n ija , ju li ja  in celo 
avgusta. Močno medi,, a ima m alo peloda. 
P rašn ik i im ajo  po dve kepi. ki p ri o d p i
ran ju  večk ra t zgrab ita  čebelo za nogo. 
zato  prile ti domov pogosto b rez nje.

F. V adnal

Sokovnik — za kuho voska. Za kulio
voska imamo razne pripom očke. To so 
različne stiskalnice, lonci in parn i topil- 
niki. Naj bo že eno ali drugo, važno je. 
da dobimo čim več voska. Tak p ripo 
moček, posebno za m alega čebelarja, ki 
im a le nekaj kilogram ov voščin, je tudi 
sokovnik. T a  je danes že skoraj pri vsaki 
hiši. Rabijo ga za kuhan je sadnih sokov.

Začeli so ga uporab ljati tudi čebelarji. 
Za m anjše količine, posebno za mlado 
satje, je  p rav  prim eren. Za večje količine 
in za s ta ro  sa tje  ni, ker gre delo počasi 
od rok. Toda kdor ima po trp ljen je in 
dobro voljo, napravi tudi to. Kuham o po 
navadi pozimi, ko je itak ves dan ogenj

v štedilniku. Tako lahko  po cele dneve 
sedimo na toplem in počasi kuham o. Da 
dobimo res lep. čist vosek, ga po kuhi 
ponovno pretopim o. Tudi sam  sem lansko 
leto poskusil. Kuhal sem cel teden in bil 
prav  zadovoljen. Kogar je  volja, naj tudi 
poskusi.

Virmašan

Zakaj um irajo m ladice sred i zim e?
So leta, ko se p o ja v lja  p r i n ek a te rih  
p a n jih  nenavadno  m očan padec čebel že 
sred i zime. Ce pregloda čeb e la r te padle 
čebele na tančneje , se p repriča , da so 
odm rle z lasti m ladice. Img. Jordan  je  
ugotovil, da je  to  od m iran je  posledica 
poznojesenskega o sk rb o v an ja  zalege. To 
zgodnje o d m ira n je  m ladic se lahko po
jav i, če se po poznojesenskem  za legan ju  
rednice ne m orejo znebiti ostankov 
hrane, neprebavnega peloda, ki se je 
med oskrbovanjem  zalege n ab ra la  v n ji
hovem  b la tn ik u , k er se je  nenadom a 
začela zima. Talko gredo prizadete čebele 
v zimo z blatn ikom , k i je  že precej poln.

Ko se b la tn ik  polni, se vedno bolj 
razteguje in  p ritiska  na srednje črevo 
proti m edni golši, tako  da je  končno do
cela stisn jena . Pri tem  s ta n ju  čebela 
sp re je te  hrame ne m ore več sp rav iti v 
sred n je  črevo  in u m re  od lakote.
H krati so prizadeti tudi zračni mehovi, 
k i se vedno slaibše po ln ijo  in se končno 
dostop z rak a  v zadek popolnom a p re 
kine. Ti m ehovi v zadku so nam reč 
zračn i rezervoarji, ki p r i nem otenem  
zimskem počitku zadoščajo čebeli okoli 
60 ur. Ko ji z rak a  zm anjka, m ora z 
d ih an jem  m ehove zopet napolniti. In to  
se ponav lja  večk ra t kak o r pri čebelah, 
k i norm alno p rezim ujejo , te r  jiili sili, 
k a k o r  vsako drugo v zn em irjan je , da 
jem ljejo h rano  in s tem polnijo  b latn ik .

T ako  je  razum ljivo , da so m ladice, ki 
se po  končanem  poznojesenskem  osk rbo 
vanju  zalege p red  nastopom  zim e niso 
mogle otrebiiti, Obsojene na prezgodnjo  
sm rt.

To se lahko  zgodi1, če se čebelarji s 
svojim i čebelam i šele pozno jesen i v rn e jo  
z gozdne paše domov in jih  m ed k rm lje 
njem o sk rb u je jo  s pelodnim i nado
m estki, da bi p risilili m atice k ponov
nemu zaleganju , saj d a je  gozdna paša 
zelo m alo obnožine in je  za to  tudi zalega 
slaba.

č e b e la r  naj to rej poskrbi, da o  pravem  
času p re d  zimo pom ladi svoje čebele.

Bienen vate r  1963 — S. R.
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SEJA IZVRŠNEGA ODBORA 
DNE (>. APRILA i965

Predsednik poroča: Kor ne kuže, du ho 
v kratkem  izdano uvozno dovoljenje za 
fum idil B. smo s posredovanjem  našega 
V etprom eta in V etprom a iz Beograda 
pisali v Švico dr. Kurtu P rinzu, nuj po
šljejo  čim prej 2000 stekleničk fumidilu B 
na naslov Vetprom Beograd. F ak tu ro  naj 
pošljejo na naš naslov, nakar jo bomo 
preko našega Vetprometa poslali Vet- 
prom u v Beograd. Zastopnik tega podjetja  
nam je obljubil, da bodo za teh 2000 ste
kleničk izposlovali posebno uvozno do
voljenje.

Pri tiskarni okrajnega zavoda za s ta 
tistiko v L jubljan i smo naročili še 500 
tiskovin »Seznam čebelarjeve.

Sklad za založništvo nas je  obvestil, da 
so odobrili na račun finančne pomoči 
Slov. čebelarju  500.000 dinarjev . O končni 
vsoti še niso sklepali.

Glede naše vloge na S ekretariat za fi- 
nunce zaradi plačevanja prispevkov za 
obnovo Skopja je  ta sekretariat zavzel 
pozitivno stališče, ker dela Zveza z last
nimi sredstvi in ni dolžna plačevati ta 
prispevek. C entrala NB. kam or je  Sekre
ta ria t za finance poslal našo vlogo, nam 
še ni odgovorila.

Republiški S ekretariat za km etijstvo in 
gozdarstvo smo naprosili, da bi v zakonu 
o izkoriščanju km etijskih zemljišč in 
gozdov upoštevali tudi čebeljo pašo.

Savezu pčelarskih organizacija Jugo
slavije v Beogradu smo poslali predloge 
in inform acije za dnevni red sestanka 
upravnega odbora Saveza, in sicer k točki 
»M ednarodna politika Saveza«. Po stanju 
z dne 6. IV. 1965 je bila nak lada našega 
lis ta  5700, naročnikov pa 5656.

G lavnega km etijskega inšpektorja pri 
republiškem  sekretaria tu  za km etijstvo in 
gozdarstvo smo naprosili, naj posreduje 
pri skupščini G rosuplje glede lanskega 
zastrup ljen ju  čebel v tem kraju .

Čehoslovaško m inistrstvo za km etijstvo, 
gozdarstvo in vodno gospodarstvo nam je 
poslalo brezplačno 5 kom pletnih izvodov 
popolnih tekstov referatov z XIX. m ed
narodnega čebelarskega kongresa letu 
1965 v Pragi.

S rekre taria t za km etijstvo in gozdarstvo 
nas je  obvestil, da ne m ore ugoditi naši 
prošnji za finančno pomoč za izvrševanje 
program a v znesku 3,700.000 din, ker ni 
dobil za te nam ene nobenih sredstev iz 
republiškega proračuna.

Od skupnosti zuvarovalnic SR Slove
nije smo prejeli predlog za skupinsko za
varovanje čebel. Predlog bomo proučili.

S ekretariat za šolstvo nam je poslal 
osnutek priporočil za ustanav ljan je čebe
larskih krožkov po šolah.

Poročila delegatov na občnih zborih 
čebelarskih društev so pokazala, da d ru 
štva večinoma pridno delajo.

Za sejo upravnega odbora, ki bo 24. IV. 
1965 ob 14. uri v prostorih  Zveze, smo 
določili dnevni red.

O dbor je  sklenil, da si Zveza nabavi 
nov pisalni in razm noževalni stroj. Glede 
snem alne in projekcijske kam ere sc še 
nismo mogli odločiti.

USPEŠNO DELO ČEBELARSKEGA 
DRUŠTVA V LJUTOMERU

V nedeljo, 24. ja n u arja  so se sestali člani 
čebelarskega društva Ljutom er, da poro
čajo o svojem  delu v preteklem  letu. 
Učilnico osnovne šole so napolnili do zad
njega kotička, saj so prišli tudi iz sosedne 
H rva tske m nogi, ki so že dolgo člani 
našega društva.

Poročila so pokazala, da se društvo  
trud i, da bi vk ljuč ilo  vse čebelarje , ki 
hi jih  tako  lahko izobraževali, saj m ora 
b iti v sak  član tudi naročn ik  Slovenskega 
čebelarja .

Poleg izobraževan ja članov s p red a
van ji so se čeb elarji tru d ili tud i s š ir je 
n jem  m edovitih rastlin , s p reg ledova
njem  čebeljih  družin zaradi bolezni, z 
odkupom  m edu, ruzm eščanjem  na pašo 
p rip e ljan ih  čebel, z dobavo s la d k o rja  za 
zazim ljen je čebel in satnicam i za m lade 
čebelarje . Popisali so čebelje  družine, 
pri čem er ug o tav lja jo  stalen padec. 
Redno tud i ugo tav lja jo , da se za čebe
la rstvo  nihče ne zanim a, tudi tisti ne. ki 
im ajo  od čebel več koristi kot čebelarji. 
Letos se je  prv ič odzval vabilu  na občni
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/Iw>r d irek to r K inctovulca tov. ing. Stanc 
šo šter, ki je  podčrta l važnost čebelar
stva za sad jarstvo  in sodelovanje s če
b e larji. če hočemo im eti v bodoče še 
sadje. O bčnem u zboru je  prisostvoval 
tudi zastopnik  Zveze čebelarsk ih  društev  
za S lovenijo  tov. Cvetko, ki je  v im enu 
Zveze podelil štirim  članom  čebelarska 
od likovan ja .

rali p red av an je  s filmom. P redaval je  
tov. M artelanc, za k a r  se mu naj lepše 
zahvalju jem o.

U pravni odbor je  popisal vsa čebelar
stva na našem  področju , in sicer članov 
in nečlanov. P ri tem sm o ugotovili, da 
je  še p rece j čebelarjev  neorgan iziran ih  
in da je  mogoče, da se čebelarska d ru 
žina Kočevje p re im enu je  v čebelarsko

Udeleženci občnega zbora CD L jutom er

V m inulem  tednu  pa je  društvo  o rg a
niziralo  dvodnevni tečaj za ve te rin a rsk e  
pom očnike za čebelje  bolezni. U deležilo 
se ga je  nad 40 čebelarjev .

T ako  opravl ja  čebelarsko  d ruštvo  svoje 
važno poslanstvo — izob raževan je  km eč
k ih  čebelarjev , ki so v našem  društvu  
v večini.

IZ KOČEVJA

Č ebelarska d ružina K očevje p ridno  
dela. P red  leti je  bilo pri nas le nekaj 
naročnikov Slovenskega čebelarja , zdaj 
pa jih  je  že 42. Spom ladi smo organizi-

društvo. P rizadevam o si, da se ustanove 
čebelarske družine v Kolpski in P o ljan 
ski dolini.

Za čebelarsk i dan smo p rired ili v 
K očevju m ajhno  razstavo v izložbi »Non 
stop«, k je r  smo razstav ili AZ-panj, med, 
vosek, o ro d je  in čebelarsko  litera tu ro . 
Za razstavo je  bilo p rece jšn je  zanim anje, 
sa j so si jo  m ladi pa tudi s ta re jš i ves 
čas ogledovali.

Na zadn ji seji čebelarske družine so 
čeb elarji poročali, da v južnem  delu 
K očevja čebelje  d ružine zelo slabo p re 
z im u je jo  in to zarad i tega. ker so jih  
razm erom a zgodaj nak rm ili s sladkor-
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jean, in sicer že konec avgusta. P ozneje 
v sep tem bru  im o k tob ru  p a  so n ab ira le  
čebele m ano na topolu in vrbi. Tako je  
p r iš la  ta  lirama v gnezdo na sladkor. 
Č ebele silijo  diz pan jev , k e r lepili iz let
n ih  d n i še ni b ilo  dovolj. V p a n je  pa se 
več me vrnejo , am pak  p ad a jo  p red  
njim i.

Jože G ra b rijan

k i je  b ila  res lepa. Da bi se o h ran il spo
m in na to  razstavo, so naprosili tam 
k a jšn je g a  učitelj a-fo toam ater j a, da jo  
posnam e.

Ob tej p riložnosti so se pom enili o 
ustanovitv i čebelarskega k ro žk a  na šoli. 
U čitelj je  ob ljub il, da bo izbral učence, 
k i  bi im eli veselje  do čebelarstva . Kro
žek n a j bi dobil en pamj, seveda s fi-

U F IV A JT E flD

Za čebelarski p raznik  lepo okrašena izložba v M arkovcih pni P tu ju

M EDN AR O D NI ČEBELARSKI TEDEN

Na občnem  zboru čebelarske  družine 
v M arkovcih pri P tu ju  je  p red lagal za
stopn ik  čebelarskega d ruštva  P tu j, da bi 
za proslavo m ednarodnega čebelarskega 
tedna okrasili izložbena okna trgovine 
K m etijske zadruge Jože Lacko v M ar
kovcih.

R azstavili so AZ-panj, vosek. med, sai- 
nice te r  oikrva okrasili z raznim i gesli o 
vrednosti m edu te r ko risti čebel p ri 
opraševali ju  rastlin . N apis »12. decem ber 
— dan čebelarstva«, je  b il izrezam v sat- 
nicah, k a r  je  izredno poživilo celo sliko,

nančno pom očjo družine in društva, 
obenem naj bi bil tudi naročnik Sloven
skega čebelarja . Res m oram o m isliti na 
m ladi narašča j, k o t je  že pisal o  tem naš 
list. R azstava je  b ila  zares dobro  o rg a
n iz irana. Pohvaliti je  treba  vse odbor
n ike  šele prod k ra tk im  ustanovljene 
d^žine. Jožef Afko

OBČNI ZBOR V BREŽICAH

Čebelarsko društvo v Brežicah je imelo 
svoj letni občni zbor dne 14. III. 1%5.
V hladni dvorani dijaškega doma v Bre--
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žicah sc je  zbralo okrog 80 čebelarjev 
z Zveziniin delegatom  tov. Cvetkom, ki 
smo pa toplo pozdravili. Z zanim anjem  
so vsi sledili poročilu predsednika, ta j
nika in b lagajnika. Z veseljem so vsi spre
jeli vest, da je  dala občina Hrežice 
d ruštvu  podporo fjO.OOO din. T ake po
moči doslej nismo bili vajeni. Pozornost 
je  vzbudilo dejstvo, da je  odbor organi
ziral po družinah čebelarske dijaške 
krožke. Ta zamisel je lepa in vzpod
budna. ker nam m anjka m ladih ljudi.

Ob dobri paši je vse prem alo čebel in 
ostanejo velike količine nek tarja  neizko
riščene. Po odvzetju m edičine se nam reč 
cvetna čaša spet napolni že po šestih 
sekundah. Zato je prav  slab tisti čebelar, 
ki so boji soseda čebelarja. Vsi predpisi 
o pasiščih so odveč. R azprav ljali smo 
tud i o prodaji medu. Om enili smo, da ima 
vsak čebelar svoj delokrog odjemalcev. 
Mnogo bomo dosegli z iznajdljivim  pripo
ročanjem  po rad iu  in časopisih ali p a  z 
osebnim prepričevanjem . Tovariš Peršič 
je  dal nekaj navodil za p rip rav ljan je  
raznih vrst medenega peciva in kolačkov. 
Omenil je  tudi, du bi lahko porabili ve
liko količine m edu v dijaških kuhinjah , 
v bolnišnicah, restavracijah , posebno v 
turističnih. Tovariš Vadnal je priporočil, 
da se z vso silo lotimo razširjan ja  medo- 
vitih rastlin, kakor so npr. z lata  rozgu, 
sahalinka, cigansko perje, ki ima stro 
kovno ime svilniea (Asclepius syriaca). 
Z lato rozgo moramo spraviti pod zaščito, 
posebno na področju vodnega gospodar
stva, kajti začeli so jo kositi pred cvet
jem. P rav mnogo čebelarjev ne pozna 
im ena modovitih rastlin, zato bi bila 
dobrodošla izdaja brošure ali knjige s 
slikam i in kratkim i opisi. Svoj čas je 
Slovenski čebelar priobčeval take rast
line, toda tiste številke im a m alokdo, po
sebno pa novi člani. D ruštvo naj vodi 
kroniko, oprem ljeno s slikam i članov in 
fo tografijam i prireditev. Kakor da ne 
znam o govoriti in peti, se po zborovanju 
razhajam o in ne poznamo nobene čebe
larske pesmi, ki bi navduševala čebelarje. 
Po razprav i se je oglasil Zvezin delegat 
tovariš Cvetko, ki je  m ed drugim  po
vedali, da je  zm otno m išljen je , da a jd a  
ne medi več. Čebelarji so ugotovili, da jo 
prepozno sejejo. Zato je nočna tem pera
tu ra  nižja kot 15°C. Pri tej toploti se 
začnejo šele polniti cvetne čaše z medi
čino.

F. V.

VESELA IZ NAŠIH VRST

V sončno šu m a d ijo  smo p risp e li na 
akacijevo  pašo šele okrog poldneva. 
Vlak je  imel zam udo in v naših vagonih 
so se čebele v p an jih  že v rte le  in začu
tili smo tisti usodni in značilni vonj, ki 
na|K>veduje nesrečo. O dvrgli smo sra jce , 
nek a te ri tud i hlače, da so bili v sam ih 
spodnjicah. Panji so švigali v sk ladan ice 
ob železniškem  tiru . Želeli smo čebele 
čim prej izpustiti. Našo nesrečo  je  o p a 
zoval irz spoštljive razd a lje  tudi čebelar 
Polde Stiskač, 'ki p rip e lje  čebele vsako 
leto že n ek a j dni pred nam i. H itro  nam  
je  prišel pom agat. V dobrih  10 m inutah  
so bili pan ji že v skladanici, čebele smo 
spustili in že so se v rte le  v cvetočih 
aikaciijah. Veseli1 smo bili, da sc ni noben 
p a n j zadušil. U tru jen i zarad i dolge poti 
in dveh neprespan ih  noči, še bolj pa od 
vroči.ne, srno polegli po trav i v senci 
cvetočih akacij. Bili smo žejn i kot še 
nikoli). Vodu, ki smo jo  im eli v vagonu, 
nam  ni p ru v  nič dišati a. Segrela se je  in 
bila je  vroča kot krop. Ž elezničarja , k i 
nam  je  p ridno  pom agal pri razk ladan ju  
pan jev , srno naprosili, da je  šel v b ližn jo  
gostilno po stek len ico  vima. Cez neka j 
m inu t se je  že vrnil z litrom  izvrstnega 
srbskega rizlinga. K ozarcev nism o imeli, 
zato smo p ili kur iz stek len ice in tako j 
strokovno ugotovili, da take kap ljice  in 
za tako  m ajhne solde še nismo srkali. 
Izp razn ili sm o k a r  šest stek len ic in že je  
bila na vrsti sedma. V sakdo izm ed nas 
je  dal p rav  rad  za dve steklenici. Od 
vseh p a  je  bil na jbo lj žejen Stiskačev 
Polde. Če  je  dobil steklenico v roke, ni 
o sta lo  n ičesar za soseda. V selej, ko  je  
postavil p razno  steklenico  v travo, je  
vzkliknili: »Fantje , to je  kap ljica!«  Pol
deta sm o poznali, da den a r ne gre rad  
iz n jegovih  rok, zato ga je  Tone malo 
za šalo, m alo pa zares pobara l: »Hej, 
Polde, vsi smo že dali za pijačo, zdaj 
boš dul še ti za eno steklenico. Kur 
sem le d a j 200 d inarjev!«  Polde ni bil 
p rav  nič v zadreg i in h itro  se je  znašel: 
»Veste kuj, zd a jle  mi pn p ijača  prav  nič 
več n e  diši. Res nisem  žejen!« Naš Tone 
pa se ni dal kar tako  ugnati in je  bil še 
hitrejši z odgovorom: »Ce tebi ne diši, 
diši pa nam ! K ar sem z denarjem !« 
Polde je  h itro  pokazal, k u j zna. Pobral 
je  čev lje  in jo  o d k u ril k a r  bos, rekoč: 
»Zdajle lx> še kak  ro j, škoda bi bilo, če 
bi u tekel. F an tje , dobro se im ejte  iin 
doma lepo pozdravite!«
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m ana
FRANC ZUPAN

D ne 11. feb ruarja  l()6,5 
smo pokopali na Homcu 
pri K am niku ob veliki 
udeležbi čebelarjev, ga
silcev in m nogih p r ija 
teljev enega največjih  
čebelarjev na K am ni
škem F ranceljna Zupana 
iz Preserij.

Rodil se je 11. aprila 
1896 v Mengšu. Že v m la

dosti je  vzljubil čebele in jih  potem gojil 
z veliko ljubeznijo ves čas do nedavnih 
dni. Posebno se je posvetil čebelarstvu, 
ko je  kot uslužbenec pri elektrostrojni 
zadrugi Mengeš lahko razširil svoje čebe
larstvo. Postavil si je lep čebelnjak za 
TO panjev, katerega smo vsi občudovali. 
V sak čebelar si je  lahko  ogledal n je 
govo delo in dobil tudi navodila in 
nasvete za dobro čebelarjenje. Pri njem 
in njegovi gostoljubni ženki smo se čebe
larji rad i zbirali. Kot strokovnjak  je dobil 
mod prvim i naslov čebelarskega izvedenca 
in je  kot tak  mnogo pripom ogel za raz
širitev čebelarstva v bivšem kam niškem  
okraju.

Ko je stopil v zasluženi pokoj ter «e 
naselil v svoji z lastnim i žulji zgrajeni 
hiši. je začel izkoriščati čebelje paše daleč 
naokoli. P revažal je  čebele v Srbijo, Voj
vodino, H rvatsko Prim orje, v Istro, pa na 
Š tajersko in še drugam . Povsod so imeli 
radi šaljivega Zupana in ga še vabili 
k sebi.

Ko smo po osvoboditvi oživljali našo 
čebelarsko organizacijo za bivši kam niški 
okraj, je bil med prvim i, ki je pom agal 
s svojimi bogatim i izkušnjam i združevati 
čebelarje. Koliko je za naše društvo 
žrtvoval, vedo le njegovi najožji sode
lavci. Ves čas je sodeloval v odboru.

Ko mii je bolezen — skoraj popolnoma 
je  oslepel — onemogočila aktivno delo, je 
k ljub  temu prihajal med nas ob podpori 
svoje hčerke F rancke in nas venomer 
navduševal za napredno čebelarjenje. Vso 
svojo družino je znal navdušiti za čebele, 
da so mu bili v bolezni v veliko pomoč.

Med okupacijo  je pom agal aktivistom  
in m arsikdo je dobil pri njem pomoč in 
zatočišče. Ko so na Homcu ustanavljali

gasilsko društvo, je bil zopet med prvim i 
aktivnim i člani.

In ko bodo čebelice spom ladi šumele iz 
panjev, našega dobrega F rance ljna ne bo 
več pred čebelnjakom . Pa mu bodo nad 
njegovim grobom pele tisto večno lepo 
pesem, ki jo je v življenju tako rad po
slušal.

Čebelarsko društvo se ga bo s hvalež
nostjo spom injalo.

Čebelarsko društvo Kamnik-Domžale

PETER ŠERCER

Lani nas je zapustil 
čebelar in kmetovalec 
Peter Šercer z Belice pri 
Kočevju, star kom aj 54 
let. Ves trud  zdravnikov, 
da bi mu rešili življenje, 
je bil zaman. Prepozno 
se je  p ričel zd rav iti po 
težki bolezni, ki si jo je 
bil nakopal v internaciji 
na Rabu. kam or ga je 

poslal z vso družino  okupator. Ko se je  
vrnil iz internacije, je  našel vso dom ačijo 
požgano in tudi čebelnjaka ni bilo nik jer 
več. Še ves onemogel od prestanega gorja 
je začel z ženo M arijo, ki mu je  bila 
srčno dobra življenjska sprem ljevalka, 
obnavljati svojo domačijo. Sam je stesal 
vsa ostrešja in spet postavil čebelnjak, ki 
ga je kmalu napolnil z AZ-panji. Pokoj- 
nik je bil izreden značaj, dober organi
zator in m ojster za vsako delo, predvsem 
pa izvrsten čebelar. Po celi dolini je bil 
priljub ljen , saj je bil prijeten družabnik, 
dober harm onikar in vedno poln zd ra
vega hum orja. Zato so ga vabili na vse 
gostije in poroke.

Iz vsega srca je  ljubil svoje vnučke, ki 
so ga sta lno  sprem ljali na poti v čebel
njak  in m n tam tudi pomagali. Ko je bil 
že težko bolan, je še delal nove panje, 
ker je hotel razširiti svoje čebelarstvo na 
40 AZ-panjev. Tudi glede čebelarske orga
nizacije je imel polno večjih načrtov. 
N am eraval je združiti vse okoliške p r ija 
telje čebelarje v čebelarski družini.

Vsi njegovi p rija te lji ga močno pogre
šajo. Njegov lep pogreb je pričal o tem, 
kako zelo radi so ga imeli ljudje.

T. V.
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P O R O Č I L O  ZA M A R E C

Snega in dežja je  bilo mnogo, saj je  bilo suhih le nekaj dni ob koncu 
dekade. N ajm anj padav in  je bilo v severovzhodni Sloveniji.

V no tran ji Sloveniji je bila tem peratu ra zraka v nižinskih k ra jih  po
vprečno 6 in 10" C, na Prim orskem  p a  med 10 in  14" C.

B r e g  - T r ž i č  poroča, da od 26. novem bra 1964 pa do 11. m arca 1965 ni 
bilo izleta. Čebele so zdrave in so dobro prezimile.

D r a ž g o š e :  Zadnji izlet je bil 26. novem bra 1964, prv i pa šele 
15. m arca 1965. Čebele so prezim ile brez izgub.

Z e r o v n i c a :  P rvo obnožino sem opazil 21. marca. Poraba hrane je 
precej velika.

R o g a t e c  : D ružine so dobro prezim ile, m rtvic ni. Čebele lepo prinašajo  
obnožino in medičino' s p rv ih  pom ladanskih cvetlic.

S e l n i c a  ol> D r a v i :  Prvo obnožino z leske in mačic so prinesle 
12. m arca 1965. V splošnem so dobro prezimile.

C e z a n j e v c i - L j u t o m e r : Čebele so dobro prezim ile, upajm o na
najboljše.

P r o s e n j a k o v c i  : Vse družine sem pregledal in našel pri nekaterih 
že 5 satov zalege. D ružine so porabile v celoti 970 dkg.

P u š č a - B i s t r a  : Čebele so prezim ile brez izgub in lepo zalegajo.
M rtvic je zelo malo.

•
Kraj opazovalnice

Donos ali poraba v Skupno
pridobil

ali
porabil

dkg

Srednja
me

sečna
toplina

»C

Dnevi

1. II. III.

iz
le

tn
i

de
že

vn
i

s 
sn

ež
no

 
od

ej
o

Sončni 
sij 

v urah
mesečni tretjini dkg

Breg—T r ž i č .................... — 20 — 40 — 40 — 100 +  5.7 18 9 18 175
Dražgoše— Šk. Loka . . — 10 — 50 — 100 — 160 +  0,5 5 6 31 116
Zerovnica—Postojna . . — 65 — — 165 — 230 +  0,6 16 7 7 133
R o g a t e c ......................... — 10 — 70 — 40 — 120 +  5,2 22 10 10 171
Lovrenc na Pohorju . . — 75 — 90 — 140 —  305 +  4,8 21 7 13 152
Selnica ob D ravi . . . — 45 -  55 — 25 — 125 +  6,0 31 13 8 132
Lovrenc na Drav. polju — — — — — — — — —
Cezanjevci—Ljutomer . — 20 — 100 — 220 — 340 +  5,5 18 12 — 82
B učkovci— V i dem
ob Ščavnici . . . . — — — — — — — — —

Prosenjakovci—M. Sobota — 80 —  220 — 120 — 420 +  6,3 23 10 o 181
M. P olana—Lendava . . — 10 — 20 — 40 — 70 +  6,4 20 6 1 121
Svibnik— Črnomelj . . — 100 — 150 — 150 — 400 +  7,3 21 9 5 121
Iška v a s ............................. -  50 — 90 — 120 — 240 +  3,1 22 8 12 136
Škofije pri Kopru . . — — — — — — —

P u šča— B istra— Zagreb — 30 — 10 — 50 — 90 +  8,0 19 7 o 122

P o v p re č e k .................. — — — — 235



OSEBNA VEST
Č estitam o. Nu gozdarski faku lte ti l ju b 

ljan ske  un iverze  je  d ip lom iral z odlič
nim uspehom  za inžen irja  gozdarstva 
naš mladi sodelavec F ranček  Šivic. Za 
svojo diplom sko nalogo si je  izbral temo 
o gozdnem medenju.

D ne 5. ap rila  t. 1. je  zagovarja l svoje 
diplom sko delo. Poleg izprašu joč ih  p ro 
fesorjev  so b ili navzoči tudi zastopniki 
naše zveze tov. p redsedn ik  in uredn ik , 
prof. S lavko R ajič  te r Anton Verbič. 
P rofesor Sevniik, ki je  bil recenzent d i
plom ske naloge, je  poudaril, kako  važne 
so čebele p ri op raševan ju  sadnega 
d rev ja  in k u ltu rn ih  rastlin , zlasti pa 
gozdnih. P ripom nil je , da bodo m orali 
gozdarji v bodoče bolj upoštevati čebele. 
Na to  je  še posebej opozoril tov. Šivic 
v svojem  delu in navedel celo vrsto  
m edovitih rastlin , ki na j jih  sade goz
d a rji nam esto topolov, od k a te rih  nima 
naše čebelarstvo  prav  nobenih koristi. 
Prof. Sevnik je  om enil, da bi p rišla  d i
plom ska naloga z nekaterim i dopolni
tvam i v poštev za Prešernovo nagrado.

Tov. ing. Šivicu v im enu vseh sloven
skih čebelarjev  isk reno  čestitam o z 
željo, da b i  ostal v naših vrstah  in v 
bodoče posvetil vse svo je m lade sile 
znanstvenim  nalogam  v slovenskem  če
belarstvu . U pravni odbor 7.CD

ČEBELARSKIM DRUŠTVOM
Sežana in V rhnika iskreno  čestita Zveza 
v imenu vseh članov k n jun i ustanovitvi 
z željo, da bi p ri svojem  delu uspevali 
v ko ris t skupnosti. U pm vu ZCDS

OPOZARJAM O
vse naročn ike Slovenskega čebelarja , da 
bomo ustavili g lasilo  vsem tistim , ki ne 
bodo poravnali naročnine za tekoče leto 
na jpozneje  do 20. m aja t. 1.

U prava SC

OBVESTILO
Zaradi p rav ilne  razpored itve  čebel na 

sm rekovi in liojevi paši v Bočni in oko 
lici G orn jega g rada prosim o vse p reva- 
ževailce, du p r ija v ijo  predhodno svoje 
dovoze na naše področje čebelarsk i d ru 
žini G orn ji grad. P rijav i na j prilože 
veterinarsko  po trd ilo  v zd rav ju  čebel.

O dbor čebelarske družine 
G orn ji grad

UDELEŽENCEM 
KONGRESA v BUKAREŠTI

sporočamo,' da borno ob jav ili podrobna 
pojasn ila  v ju n ijsk i štev ilk i našega lista.

IZLETA NA KOROŠKO
ne bo, k e r se je  p rijav ilo  prem alo  če
belarjev .

PREVAZEVALGI
na akac ijevo  pašo v G orico in P om urje 
m orajo  im eti dovoljenje , in sicer zaradi 
p rav ilne  razpored itve p ripe ljan ih  čebel. 
O be d ruštv i sta doslej ustreg li vsem 
prošnjam  in n ista  prav  nobene zavrnili.
V in teresu  vsakega p revaževalea samega 
je , da je  d iscip lin iran . Potem se ne bo 
dogajalo, da nakopičijo  na enem samem 
mestu po  več sto panjev . To ne koristi 
n ikom ur, najm an j pa prevažervalcem. 
S tem p a  bomo p repreč ili tudi' vse p r i
tožbe dom ačih čebelarjev .

S AH Al.INK A
Tov. V adnal F ra n jo  iz D obove sporoča, 

da je  dobil za sahailimko to liko  naročil, 
da ne bo mogel vsem ustreči in jo  po
slati po pošti ali železnici. K dor jo  hoče 
dobiti, na j p ride  ponjo osebno in to 
čim prej.

KUPIM
naseljene A Z-panje, med tem i je  tudi 
lahko neka j p raznih . Sveto Glifjoru'. 
Luk tuši 50. ŠRBIL

PRODAM 
naseljene A Z-panje — d ese tsa ta rje  z 
močnimi, zdravim i družinam i. S tanislav 
Č erne, L jubljunu-V ič, Cestu na Brdo 25, 
zrnven V ajen iške šole, 

 ̂PRODAM
čebelarsko  tehtnico  za pod pan j. Naslov 
v upravi.

PRODAM
nov sta ln i čeb eln jak  za 12 AZ-pamjev in 
8 praznih  A Z-panje v. A lojz S tebla j, Iška 
vus 81. pošta Ig pri L jub ljan i.

PRODAM
20 naseljen ih  A Z-panjev — devetsa tar- 
jev. Č ebelje  družine so močne in zdrave. 
Alojz. Lavrenčič. C erkn ica  p ri R akeku.


